




COURT OF GENERAL SESSIONS OF THE PEACE, 

HE PEOPLE OF THE STATE 07 NEW YORK,: 

-against-

HARRY LEITMAN. 

New York, March 28th, 1918. 

r burglary in tlie third degre 

Indictment filed February 3 

ND. H. KAMINSKY, ES 
District Attorney. 

• THE COURT:, The witnesses in thiS case on both sides,, 

will kindly step outside, and remain outside until 



ARTHUR BLUMENKRO-H Ni, 790 Riverside Drive) a 

witness called on behalf of the People, being first duly sworn, 

testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. KAMINSKY:-

Q What is your business? A Waists, manufacturer of waists. 

Q Where do you Conduct your -establishment? A' 147 West 

Paid street. 

Q Do you recall the 15th day of ,Tanuary, 1916? A Yes, sir. 

Q That was on a ...attir.day, was it? A I believe so. 

Do you remember leaving your place of business on that 

afternoon? A Yes, sir.. 

Q Will you describe to his Honor and the gentlemen O1 the jury 

as to what measures you took, if any, to lock up your premises?. 

A As e;enerally done, we locked the doors and windows--

MR. FOURTTE: object to the word "generally!', 

not responsive to the question. 

BY THE COURT: 

Q What did yo u do that particular night? A We locked the 

windows. 

Q What, anything, did, you do to close your premises? A 

locked the windows. After we were through with that we in-

spected them. 

•Q n the first place what loft do you have there? A We 

have the sixth loft. 

BY MR. .KAIINSE.Y: 
When yo u say "We insp acted them", who do you mean? A 



Fine, the cutter, and myself. 

.Q Did you.inspect the fastening of the windows? A Yesys r. 

• Q Did you insoect the door? A Yes, sir. 

•Q In what condition were they when you left the premises? 

A. locked. 

Q On the .17th day of eTanuary, what time, r about what time did 

you enter your premises? A Between, a uarter of nine and nine 

o clock. 

.Q Did you have a conversation with one of the assistant 

engineers in the building at that time? A 1To, sir. 

Q Did you notice anything in your premises that was unusual? 

A When I came in I noticed things scattered around and the 

cutter called my attention to the hangers on the floor. He told 

me we had been robbed. 

MR. FOLI2TTE: I object to what he was told. 

THE COURT: Strike out what he was told. 

Q Asa result of the conversation with the cutters did you 

inspect your premises? A Yes, sir. 

Q Did you inspect the windows? A Yes, 

Q What did you find? A I found a hole in a rear windows, 

n the rear of the loft. 

Q, In the glass or in the wood? A In the glass. 

Q A hole near the latch or far away from the latch? A Near 

the latch. 

Q Was the hole large enough to permit thet entrance of. the 



iuvnan hand into it? . 

R. FOLlETTE: hat objected to. 

TIE COURT: Objection sustained. 

Q What is the size of the hole? A I judge about two inches 

or so. 

Q When youleft the premises did you have any goods on the 

tables in your establishment? A Yes,sir. 

• Q What godds? ,A waist's and few pieces of silk. -

W When you entered the premises did you :find any goods on 

those tables? A yes,sir. 

Q D1. you inspect your premises for the purpose of seeing 

whether any of the goods were missing? A Yes, sir. 

Q Did you find any goods missing? A Yes, sir. 

Q Will you tell the Court what goods were missing at that 

Jane? A The silks that were put in  the closet,n the silk 

c lose t the samples that were banging in the rack, in the sample 

room or showroom. 

Q On the afternoon of that day, -Monday, did you receive a 

communication from the Police artNent? A Yes, 

id you do anything n pursuance of that communication? 

A Went down and looked over our goods. 

Q You went where? A 125th street,up there, I believe or 

124th street. 

Q.1 hat the- Fourth Branch Detective 'Bureau? A I believe EI • 

Q were you shown certain goods there A Yes, sir. 

MOW 
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'Q Was that one of the pieces that you saw there indioat n 

piece of goods handed to the witness) A It looks like it. 

Silk 9 bard to identify. 

Q Does the label refresh your recollection an A Yes, 

sir, it looks like my goods. 

Q Will the label tell you whether it is y ur goods or not? 

A I recovered similar goods to those. 

Q Does that label refresh your recollection sufficiently 

to tell whether this is a label of yotr establishment? A /Tots r. 

KAMINSKY: I offer this for identification. 

(Piece of goods marked People's Exhibit 1 for identifi-

cation ) 

ou see this waist there? A Yes., sir. 

Did you see the tag attached to the waist? A Yes ,sir. 

Q Is that one of the sample waists of your establishment? 

A Yes, sir. 

MR. KAMINSKY: I offer this for identification. 

(Waist marked People's Exhibit 2 for identification. 

How long have you been in business A Since last truly. 

Have you been In that line of business pri r to that? .A Yes. 

Q Can you as the result of your experience in the business 

tell us approximately the value of the goods missing from your 

establishment? A Approximately *2500. 

Q You subsequently visited police Headquarters? A Yes, sir. 

q th an order? A Yes, 

; ad 



immaterial and incompet en 

R. FOLLTT: I move hat the answer be. stricken ou 

1ER, KAMINSKY: That is. all, you may 'examine. 

what hour on January 15th, 1916., did you 

treet? A- I don't recollect 

entrances has that loft? A. hre 

How many windOws are in that loft? A I don't know.• 

There are windows _looking in that loft, looking out 



Q How many windows are in tha t loft? A I don't know. 

Q There are windows looking in that loft, lookiing out 

Q• 'There are windows in that loft looking to 

premises, on the dovintown sIde of 23rd street?' A 



Does that loft run from front _t 

Q With fire-escape balconies? A Yes sir. 

Q Covering how many windows? A I believe it 

Q

 

As  you reach the ,floor on which your loft 

1J.J. in the building1 or do u step right out from an 

or to the loft7' A You step .rito a ha,11 and then into our 

from the passenger elevator. 

we step from the hall into 

the freight elevator open right out into the 

,January 15th, 1916, for the purpose of seeing that the Wi. 

were fastened and the doors closed of your loft? A lb 

several f the windows myself and helped inspect the loft 



Q Did you go to any of  the 

it? A The rear door is the one leading from the 

• They were persons n the  employ of your firm? A Ye 

Who had reached that -loft before you reached it? A Yes, 

Q How many of those people did you find insid 

ow, you were the second person 

You passed into that loft,baying gone up on the passenger 

elevator, into the public hall of the building, and throughi the 
front door? A Yesi sir. 

THE COURT You mar examine, Mr. Pollette. 



-CROSS EXAMINATION BY MR, :FOLLETT: 

Mr. Blupenkrohn, what is Ralphts connection. with your firm? 

• QWhat is the usual time of arriving there? A Between 

Q Now, on which side the loft, prithe afternoon o, the 

,15th of January, did you inspect the windows just before you 

How mbnv Windows di( you inspect or lock? A 

D'd Ou.inspect or lock, or do jou'remeriber whether or 

.not this oarticular windovrwhich was broken was locked at the, 

time that you left the Premises? A I can't say 

Q When you arrived on the orrn of the 17th, was that 

window vrhch was 'broken, pen?. 

Q, Froii the P or bottom? . A Top. 

Q The Lop sahs had been lowered? A. The window pivots. 

Q Will you describ.e.his.more:in detail, the way in which 

that articular window—works, the number of parts to it and, the 

• Way each part works? A Why, there is a catch on.the centre 

and a.oatch on the top, and-thereis a chain that -connects frog!: 

to the tob 

th.f., lower part ' window- the lower sash? 



Standing on the flOor, how far .up from the floor would 

x,wer sash/ 4. A little over six f 

Q, 'What time did :.rck et to yctr ft? A About 9 otcloc, 

the second person in that loft? 

Q Did you havc: ybocly working for you at that time beside 

this cutter who s the first -person -in the loft? A ,Yes 

Q, What time did your employee start to iork" A Be starte 

work about a quarter o± 9; half past 8 or a quarter tto 9 

Now, from the 

the window? A About six fee 

u arrived? A No, sl_ 

the. 'over part of the 

or instance; over here 

rst half of that window; 

idow in your..01ace business whibh was 

about six ft from the window sill 

'artor  ndow in your prebises 



of the window fro 

Q, how high 

the toi of t h 

that window in -your place 

the to);,< of the window? A About 

that the window in all s about six feet high? 

Q, Does the lower part cf that. 'window raise.; 

ivot also? A No, that does not 

Q That is stationary? 

And cann6t be moved? A No, 

The other One swings? A 

the .wit ere are how man 



two square inches. 

that fe.ct 

aboilt two inches by two inches? A About 

the pivoting Pane was the broken part? 

very. short space away from the; catch. 

your eml)loyees.; that the  lower sash 

The top catch: on tha1. wind:ow was released by. pulling a 

What was the position of that break in the window with 

you. arrived there that morning And yOur Attention 

was called to thebreak in 'that window, did ybu look around. and 

inspect to see bIon of .the window and the floor around, 

The chain was drawm through this 



hose? A On the outside., and a 

t is there immediately outside .of that. window? A A ledge. 

hat ledge is about how wide? A About four inches. 

d the/ t ledge runs along the entire rear  of the building? -

Q And about what Width is the pier between the window t 

say was broken, and the next window, to it? A About two or 

la..s broken and the door where the fire 

Q In other words, there is the door with the fire-escape, 

there is. a window, and.then there comes the window that you have 

described as being partly broken? A Yes, sir. 

Q And along underneath those windows and extending to the 

fire escape there is a ledge? A Yes. 

Q, And that ledge, you say, is about four inches wide? A Yes. 
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Q And that loft is what ,loft of the buildin ? A The sixth. 

Q The fire escape has balconies running on different floors? 

A Yes, sir. 

Q And the lowest balcony is on what loft? A. I believe the, 

first. 

Q The first loft is one flight. up? A Yes, sir. 

Q n the rear of yoir building, is there a yard? What 

separates your, building from the building on .23rd street? A I 

believe there is a yard. Right directly under our window is an 

'extension that has a glass skylight, from the ground floor. 

9: n other words, the ground floor is extended out deeper than 

the upper par of the building? A Yes, sir. 

Q, And the ceiling of the ground floor consists of a g3& s. 

skylight? A Yes, sir., 

Q so that. when yo u look out of your windows Ir rear 

you look down on the t p .of that glass skylight? A* Yes, sire 

BY JUROR NO. 12: 

QIs this the top loft? A No, sIr. 

Q Is there a ladder reaching from the roof down on the fire. 

escapes? A Yes, r, 

BY Wt. FOTTRTTE: 

Did you notice these pieces of g]Ass,.Mr. Blumenkrohn, was 

there quite a•bit rore outside on the window than there was 

insice on the floor? A I believe there was. 

And were the pieces inside large or small -compared to the 

f. 



t larger? A 

thep looked about the same to me -When 

Is there any connection between the floor 

f the building. back of y 

spaceWhat is the open  between the window 

nd the building directly back of yours? A I could not say; 

t is quite some distance. . 

Q. About eight or ten feet? A Probably ten or twelve feet, 

Q Did you see on ha tmorhing any board or p3ank extending 

Q Did you see any rope hanging from the roof? A 

THE COURT: 

Q How riany stories high is your loft building? A I believe 

Q so that you are about four flao,rs.,from the top? A yes, sir. 

BY 1ei, FOITETTE: 
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Q Which window did you look out of? A I looked out from the 

fire-escape n the back. 

Q What is the distance between the fire-escape and that window? 

A I can't say exactly. 

Q Is t 35 or 40 feet? A. Not as much as that.. 

Q About how 'mach.? Is 1t twenty feet? A No., sir. 

Q Or eighteen or fifteen feet? A I judge about twelve fee 

BY THE CUM 

Q About how Wide are those rear windows? A About four feet 

wide, approximately. 

BY 11R. FOLIETTE: 

(1 That is between the windows? • ANo, the width of the 

• window. 

BY THE COURT:  

Q So that a person walking along the ledge from the Lire..

escape would wak along a.distance of about two feet,or there-

&bouts, which would constitute the pier. and then you: come to 

a window about four feet wide  and then you cometo another 

pier of about twofeet in width and then .you come to the broken 

window? A :Yes, sir. 

BY MR. FOTTPTTE: 

Q. What is the distance between the last t o b tween the win, 

dow and. the one before it as you: are coming from the fire-eecape? 

A About two feet.' 

Between the. windows? A Between the two windows. 

ow. 



understand that there is the door opening onto the 

re..escape balcony, d then there is a pier ol" two feet, or 

in width, and then a window about four feet wide, 

4 then another pier about two feet wide, 

at.is said to have been. broken, and that 

and under that broken window there was a ledge 

kë It a stone le dgé, of about 4 feet' in width? A Yes, sir. 

Q. Did you understand what his Honor meant by piers 

Q That is the distance between the window? A• Yes, sir. 

Q And it is only about two feet between the windows? A Yes sir. 

Q And tha t ledge is about two feet between- the  windows? 

you 'see any foot prints 

But you saw no foot prints? A 
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• those pieces of glass? A Yes. 

Q. And they were on the window ledge, right under where 

the hole was? A 'Y s, sir. 

Q Did you notice any footprints on the ledge between the 

windows, on- the pier, that four •inch ledge. 

THE COURT:. The ledge was four inches wide for its 

- entire length., 

FOTXYTTE: Yes. 

Q Did you notice any footprints on hat? A No, sir. 

Q, Did any one call your attention to any footprints on any 

of the window sills, or on any of the ledges, or on the fire. 

escape? A No, sir. 

Q Were there detectives up ther e? A Yes, sir. 

Q, They looked it over? A Yes, sir. 

Q You were there when they were there? A Yes,sir. 

Q You- went and looked with then, did you? A Yes, sir. 

,Q Did any one at that time remark anything about any foOt•-

• prints on any of. the outside parts that is, the window sills 

the ledge, or fire escape? •A No, sir. 

.Q There is no doubt in your mind but what there was more 

glass outside than there was Inside? A I could n t exactly tell; 

probably a little more; there might have been a little bit 

more. 

Q 'You testified in the Magistrate's Court, didn't you? A Yes. 

Q And on -that occasion do you remember this c fuestion being 



put to you  and. you making the foUowir 

say outside, you mean outside the room? 

window on the little ledge 

Was there any on the inside? 

didn' t take particular notice. DO 

at that time yo ur memory wa 

nkrohn, .you examined all the pieces of 

e in the Fourth Branch Detective Bureau 

the time that you saw them, pick out 

Fourth Branch Detective Bureau, did you pick out as belonging 
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THB COURT: We will take a recess now. Gentlemen of 

the jury you are admonished not to converse among yo urse1ves 

on any subject connected with this trial, or form or ex-

press any opinion thereon until the same is submitted to 

you. We will take a recess until 2. o'clock. 

Bail continued.) 

TRIAL CONTINUED P 

ARTH tr.R BLUMENKROH N, recalled. for further cross 

examination: 

CROSS EXAkINA.TION BY FOLIETTE CONTINUED 

Q D 

of silk in the Fourth Branch Detective Bureau.? A I don't know. 

• Q Do you remember whether or not you picked out fifty-one 

waists in the Fourth Branch Detective Bureau? A No, sir. 

Ho 

you remember whether or •n t you picked out 76 pieces 

many pieces of silk did you have in your place of 

business on tbe afternoon of the 15th of January? A I cant 

ally off-band. 

Q How many waists did you have in your place of business on 

that afternoon? A I can't say of  

Q Now, on those pieces of silk and on those waists, whatever. 

-the number may have beem that you picked out in the Fourth Branch  

Detective Bureau, were there any marks .011 the pieces of silk, 

or on the waists, by.wbich you could state positively that 

they were your waists Or your -pieces of silk? A The* waists 



could tell by both the style and• pattern nuMbers.on the tags, 

the silks -matching the numbers on the tickets and on our bill 

Q Do you remember ,being asked that same _question in the 

Magistrate's Court? A. I believe so. 

Q Do you remember -what you answered? A 

could -state that they were 

Q You carry burglary insurance, doyoftA Yes, sir. 

Q When did the insurance people take those lot numbers 

I believe it was the day after. we had discovered the robbery. 

A Well, from calling them off from the bills. 

Q You assisted in taking the lot numbers, 

Q. And. that vas the day after

which would make it the 18th of January? A I think 
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Q And that  fact was known to you when you testified in the 

City Magistrate's court? A Test sir. 

Q In the City Magistrate's Court did you say anything about 

the lot -numbers on the pieces of silk?.A I don't think I. 

mentioned i I am not sure. 

Q Do' you remember being asked this question in the City 

Magistrate's Court,and raking this answer: "Q Was there any 

mark on any piece of silk, any firm mark? A Wby, there was a 

star there, which indicates a certain dyer, I believe, on some 

of the goo Do yo u'remember that? A Yes, 

Q (Reading) "That is the factory mark? A Yes". 

remember hat? A No, sir. 

Q (Reading) "Q Was there any firm mark that your firm put 

on? A Nothing but what was on the wrappers, but nothing on 

the silks themselves". Do you remember making that answer? 

Yes,sir. 

Q heading ) "Q .Nothing on the silk it se lf? A No, sir. 

Was that question asked you and. that answer made? A I believe 

so.. 

Q At .th4A- time you knew if there were any lot numbers on the-• 

silk that they wo uld identify the silk didn't  you? A Yes. 

Q Arid you.had the lot numbers in mind b6fore you testified n 

the City Magistrate's Court,didn't you? 

MR. FOLIETTE: I object to that, hat he had in mind. 

TIE COURT: Objection su.stained. 

Do- You' 

UMW 
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Q You knew the lot numbers before you testified over in 

the MagistrateCourt, didn't you?. A That is from the bills. 

But You said nothing about it? A didn't think of 
it at; the time. 

Q..:Is there) ny lot number on that piece of silk that was 

shown you this morning? A Yes. 

Q. What is it? A The number which I believe would correspond 

with the bill. 

Q .D0 you know whether it has or not? A No, Sfr, 

Q Now, in regard to the waists, you don't know how many. 

waists you picked up? A I don't know the: exact number; about 

50 or 55, something like that. 

Q Was there anything on the waists by which you could, posi. 

tively identify them as yours? A The style number, the material, 

and the .style of the  garment. 

Q, On what was the number, on the waist A On the tag. 

Q what kind of a tag? A A plain tag, a cardboard tag. 

Did it have your name on, the firm of Blumenfr hn & Erlanger? 

A 

Q Didn't they have your initials on? A No, sir. 

Q, Itwas originally a blank tag on both sides before a number 

was put on? A Yes,sir. 

Q, How was that number put on. A In pencil. 

• Q, Did -yo u recognize any of those numbers as having been writ-

t n by yott? A After I received them back I believe there were a 

few recognized by myself'. 

col 
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BY JUROR NO. 

The robbery was committed on Satpurda.y night? A Yes. 

Q Was Monday morning the first time you were to your office 

since Saturday night?.A Yes. 

Q Did understand you to say before that You gave out these 

tag numbers the next day after the robbery? A No. 

THE COURT: You will make it very much easier, Witness 

if the next time you answer, a question you talk a great 

deal louder than you are talking, because a good many of the 

jurors sit quite far from you and they would like to hear 

everything that you say. You speak in a very low tone, 

and sometimes the stenographer cannot hear you distinctly. 

BY ifft. FOIJZTTE: 

Q, all the waists have tag numbers on them? A They did 

originally, yes sir. 

Q, Those that you picked out in the F urth Branch tective 

ureau, did, all of them have tag numbers on them? A I don't 

knot'. 

Q Those numbers were put on those blank tags in lead pencil, 

were they not? A Yes. 

Q Was there any firm mark, that is of your firm, on any 

of those waists? A Mèrel3r our pattern number. 

Q Where was the pattern number? A ,On. this tag. 

That Is a lead pencil number on that blank tag? A Yes. 

Q Was there any 'label sewed on. the waist with your name on? 

A No, sir. 



Was ther e any stamp on 'the waist with your name 

the firm's mark- on? A No, sir. 

Q, Were there any initials on some of the tags outside of 

lead pencil marks, with your firm name? A No, sir. 

Q Do you remember being asked this question in the City 

Magistrate's Court, arid making this  answer: "Q How many of 

25 

on? With 

the 

those -

waists that yo.u. - saw at the •detective Bureau had 'tags on? A I 

don't know". Do you 'remember that? .A Yes sir. 

Q If that was the only mark on the waists why did•y u pick 

out waists without marks on them? 

our lit tie number on them. 

Q Every one of ,them? A That 

A The ones I picked out had 

sa . 

Q Every waist, that you picked, out had a little number on it? 

A- That I saw. 

Q On the tag, 
Vj 

lead pencil, as you have described? A Yes. 

Q Well, in the Magistrate's Court when you were asked that 

question: "How many of those waists hat you saw in the Detective 

Bureau had tags on them", did d yo u answer , "1 don't know A Be-

cause V saw the waists in a lot and glanced through them, and the 

ones I picked out persona 
By ;fix 601iiit; 

.Q, In Other words., you saw:some. 
on •them, .but you .picked out of tha 
have. tags:with pencil .marks on of 
that so? A' Yes, Sir. 

Q But you. do not know how any 
BY MR. FOLLETTE: . • 

ly had the ticket's. on. 

in a lot that had no tickets 
t lot some waists that did 
the pattern numbers, is 

you picked out? A NO: 

Q Will you say now that all those waists that you did pick out 
had tags on, with. lead pencil lot numbers on? A That I per-
sonally picked out, yes, sir. 



Did. you before the 15th of January? A We didn't have.  

a Stock sheet. 

Q Do you know whether, or did you know OD the 17th day of 

January laow.manv ;es cr"f silk had been remo 

you verify from your -bills on. the 17th of January the 

eces of goods—th u.were m'issing frQL your place? 

A. We counted the 

these. hanger that were 1yngarfl.d,..wecountedand we figured 

Silk c2 how man waists were gone. A Not waists 

rorrAng, 



-That is quite a common brand o 

Q Have you seen pieces of goods the material An 

.•that waist which was shown to you this•morning,, outside 

1,asiness. 

Q ./oui.carinot 

one piece of silk. 

at,silk f which that waist 

s Schwart.zenback 4gi Uber. 

-Y.ind of ilk.? A Yea. 

whether or not youhad 

that kind An your place 

How_many of those littre lot number. tags were written 

Did I understand you to say you. took no stock 

A We did not have a stack taking before 

I understood, you to say you had no stock 

BY NR. FOLTXTTE: 

Can you give. an approximato nufliber of pieces 

.you picked out in he Fourth Branch Detective Bureau. 

Ir. Blumenkl'ohn, under ,rour policy of bux'glary in 

did you agree with (]:( insurance. company in case a burg 

committed in your prenisss to use every available means 

ascertain 

secute tha 



•  MR. KAMINSKY: Objected to. 

THE COURT: Objection sustained. 

Mr. Blumenkrolrn, ,s a condition precedent to your re-

covering burglary insurance, if yo.u:c place is. enere.d, is t 

anything that you have to d 

22. KAMINSKY: I b;ect to that., your Honor. 

may: have a bearing upon 

DQ yol4t_have to ascertain the person who mkr .1have entered: 

premises as •a condition precedent t 

q Have you your.insurance policy With .you? A ?g6, sir. 

Have you ever -read it over_ 

RE DIRECT EXAMINATION BY MR. KAYINSKY:i 
- 

-Blumenkrohn, you 7testified that there as & space of 

two _feet between the two windows in your premises? A Yes, sir. 

.Q Did you r:es1i recollection as to. that. particular? 

that it was exactly two feet. AbOuit. 



to the fire7escapel is that co 

Q Following that t:r is 

was untouched? A Yes. 

Q And following tiat ..here 

c: ;lleed to have bee:; broken 

respect to th• first window, following the 'door' 

pe, is ther-R.:any protection on that window, 

barring that window? - 

the window which is 

d some waists? A Yes, s 

Did you miss any ropes? 

MR. FOLUTTE: Objected t'o"as leading. 

THE COURT: Allowed. 

Did you miss any ropes with which your articles were 

cc sonething of thaL .1-:Ircl? A It appears that some particular 

cord was used in wra sowe1ii.ig t-c that effect. 

esons lye. 



BE COURT: Strike it'ou 

Q Did you look the roof on top. 

Q, Will you .s iether vor 

roof a,t that time or inthe areaway.? 

the roof and twine down on the on the ground, floor. 

ass Were the windows made of 

ranslucent kind? A Yee.. 

Or with wires rumi!ng tbrough them. A. Yes, sire 

Q Now, you. said on. your direct. testimony that the opening 

.was 'about two Inches square, is that 

Q Will you describe the condition 

correct? A Yes sir. 

:Window with regard.. :to the condition of the glass that was left 

is on the outside 

In other words, o.e.of the wires, as I imderstand you, 

and ,the -attached pamtd,,Les of glaes were: projected.throUgh the 

pindow.pane towards the outside, ist&: correct? A Yes, sir 

• Will y u desr Jia Conditic;IL Of -the Chain in regard 



thrOugh that hole in the 

f the window? A Yes, sir.. 

of the loft? A-. Outside -7'. 

.q' It was oxwEir.a. . 

But.it 

BY THE .COURT 

In other words, the chain came, doWn, ancl as 

tt .went thrOugh the hole and out on the outside 0 

Vere.you all alone •w en you identified the goods in the 

Fourth Branch Detective 

osition does Mr. Fine occupy in your establishment? 

Q Does he help you o the inside 'as well? A 'Yes.' 

Mr. Fine with You at the time:you closecLthe windows 

and the doors as. you -testified? 

Q On Saturdayafternbon9 A Yes, 

waists other than those you 'staled that 

you have picked; out the lot numbers? 

JVI -7110 -nicked. cut 



that originally 

br measuring up the articles 

the tags that were still 

BY MR. POTTRTTE: Q I understand the lot 

or on -the wrappings 

Q And hose wrappings were still left 

pieces did and a few, pieces did no 

Q So that all those pieces of Silk that were picked out in 

.the. Fourth Branch Detective Bureau did not have the lot number 

Fine identif ed a few pieces in recognizing the 

but the balance that 1 saw had the labels on. 
FOLIETT: 'there is cr!:1F; ?Joint, your Honor, 

little late, and it is this; I move to .strike out that tes-
timony of this witness with reference to finding the string: 
on the roof and in the areaway, unless it is corrected, as 
hawing been removed from those premises. 

THE COURT: ii will leave it in fox the prsent; you 
renew your o.icn Jater o 



ur business? ';;A. salesman. 

Q, Do you redollect the 15th day of 3antia.ry, 1916? I do. 

That was Saturday? A Yes sir. 

Q Do you remember the time that you were leaving the premises 

with Mr. Blumenkrohn. A Yes,  sir. 

anything, in respect • to the Closing of 

that partiCular esta.blishment? A Well, 

the Windows. Were  closed,and I tried the door:' leading 

fire escape and  also the freight door and then we wen 

aw that everything was all right. 

Did you personally inspect the windows? A Well 

glanced around. You could tell by glancing around if 

closed or not; theY vwer e swinging windows. 

umenkrohn was u th .you a 

Q. when did. you come into .the establishment on the 

should judge -around nine,. or nine fifte 



conversation with some one in tha 

any conversation with anybody. 

Was there anything unusual 

everybody Seeemed to be excited. 

Did you make inquiry? A Yes, 

- Q Was that inquiry answered? A 

any place in the premises? A 

Q Did. you notice anything there that was unusual? A Yes, 

Saw all the wrappers Of the silk were 

Q Will you describe the condition of that window as. yOu 

here was a hole in the window about the size 



Was the window that y u saw barred with iron bars? A No. 

• Q Was the window just before that one between the fire-escape 

door and the broken Window barred? A Yes, sir. 

Did . you insoect- the premises? A 

Q In pursuance f tha t inspection did you leave the premisee 

and go an3rwheres else about the building. 

Where did you go? A All  -through- the building; the 

the roof, all through the building with the detective. • 

make the sa:me• motion 

reñce to that answer about the twine. 

COURT: I will. str ike out the wardS • 

e may 'be. interrogated further about tha 

twine -we used, ona sort of a. ring. that 

.tiristed around there and we pull it off for packing purposes. 

d you examine the area way beneath the windows? A 



we went down the fire.escape, the detective, Blumenkrohn, 

Q What was the detective's 

Q. Did you discover anything in the area 

f that day did you accompany 

ri pursuance o that -call you went somewheres? A Yes s r. 

Fourth Branch Detective Bureau: 

d you see any goods there-? A Yes, sir. 

Q Did you pick out any of the goods? A Y 

Q And you identified them as what? A As being 

u identify those goods as your 
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ce. Infact, one of the telescopes was mine personally. 

Q what 'do yo u mean by telescope? A sample cases that we 

carry the. samples in, the made -711p shirtwaists. 

Q You mean of those square bags, made of fibres? A Yes. 

And extending out? A Yes. 

Q You found your own telescope there? A Yes. 

.Q were there any goods in the telescopes. A Yes, sir, a 

the samples were in there. 

Q show y u a waist marked People's Exhibit 2 for,identi-

fication, and I ask you whether you saw that waist in the 

Fourth Bank Detective Bureau? A Yes sir. 

D d yo u examine the lot number on that waist? A Yes sir. 

In fact, the detective up there asked me. 

t what he asked you. Did you see that waist before? 

A Yea. 

Q, • Where did you see it, at the time prior to seeing it in the 

Fourth Detective Bureau? A I seen it in the sample room. 

Q That was the beginning of your season was it n t? A Yesisir. 

Q, You sell waists,don't you? A Yes,sir. 

Q A a: salesmani you inspect samplessoas to be able to 

sell to the trade? A Yes, sir.. 

MR."R'OT,TATTE: I think that is pretty near  leading. 

Q, Is that one of the waists that form the sample lines in 

your establishment? A Yes. 

Q, Did you inspect any silks in the Fourth :Branch,Detectivt 



identification, and ask you whether that is one of the p 

of goods that you saw in the station house? A Not upon 

afternoon; I didn't see. this. 

Wien dad you see it? A About two days 

tives told us to come up to the Fourth Branch again, tha 

had a trunk up there full of goods and they wanted us to 
identify. them, and this is some of the stuff that .s in 

n 'January 17th you picked out 

Q, And this piece of goods People Exhibit 1 for identification 

Q Did yo u notice the lot number on it 

, How did u identify this particular- piece of goods as 

ng one of ? A I didn't identify that particular piece 

Q How many pieces? A 

how long in- this particular line 



A Ever since Blumenkrohn & Erlanger started.  

Q What kind? A leather goods. 

, As the result of your experience can you state approxi-

ly the value  articles such as waists and silks? A 

aRoss EXAMINATION BY MR FOLIETTE,: 

did you count the number of pieces  of silk 

were picked out there by you and Blumenkrohn in the Fourth 

Detective Bureau? )1 No The detectives 'were 

were they counted in your presence? A Yes. 

DO you know whether or no t there were seventy-six of them? 

Q Were the waists counted in your presence? A Yes. 

, Do you remember how y there were? A No; fift 

waists; I could not bay exactly. 

You didn't make any notes of the .number of pieces 

silk and the number of waists that 

detectives were writing that down. 

l the waists tha t were picked ou 
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Q Was there anything about the material tha:t was different 

from the material used by other manufacturers of waists? AY s s r. 

Q A difference in materials A Yes, sir. 

. Q What. was the diffeiencre in materials? A Well, here were 

certain designs on some crepe de chines .and some taffetas that 

nobody- else had outside of us. 

Q, How do you know that? A Because when they were bought 

we were supposed to have that exclusive design. 

Q. But You have not verified that to find• out positively? A 

could no .t say positive, but I have peen thatnobody else had 

the stuff around the city. 

You have no t seen anything like bat? A No, sir. 

Did yo U. look a the lot number of these pieces of goods 

to see whether or no t they corresponded with the lot numbers on 

the bills in your place of business? A sir. 

Q Was there anything different about the pieces of silk-

fro da the pieces used by other manufacturers? A No, just a few 

patterns that I told you about before. 

Q, And. that was your opinion that you had exclusive us of 

those? A Yes. 

Q, Or the exc lusive right to them A Yes. 

Q That is 

when they Sold 

ive the city of New York? A No, they. told us 

hat stuff we were the only ones go ng o 

have that particular design. 

Q You don '.t -know whether tha t word was kept or not. A No sir . 
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Q &w many pieces of silk did: yo .0 see in the Fourth Branch 

that afternoon, that you had seen on the afternoon, January 15th, 

just before closing' up? A I don't know. They did not unwrap 

the silk at all. It was in bundles. • All I seen was shirts! 

Waists and twoQr three pieces of si,i. that -were sticking out 

of the broken. bundle. 

Q, go you just • picked out pieces- of silk promiscuously? A 

I picked out 'shirtwaists and 'identified them that afternoon. 

Q You did not pick up any pieces of silk at a].1? .A Just that 

one piece. 

QMr. Blumenkrohn did all the picking out of the pieces of 

silk? A I don' t know. Blumenkrohn di d no t come up with me 

that afternoon. 

R, Do Y u know any one else connected with the firm who went. 

the Fourth Branch Detective Bureau to pick out. the pieces of 

silk and shirtwaists other than you and ifs. 3.umenkrohnl A What 

af terno on? 

Any. time? A yes, sir.' 

14 -Who. A Mr. Kantrowitz came up with me that Monday after-

noon. 

Q, IS that the only time he was there? A Yes, sir. 

Q, Did he pick out any pieces of the silk? A No, he just 

lifted up a couple of shirtwaists and, said, "Are those ours, 

Harry?" I said, es, those are our waists. 

Q.V S that any pieces silk that were picked out, were 



u pick out any pieces of silk anytime? A 

the following afternoon, or two days after, up in•th 

Weren't they co tthted in your presence? -A 

connected with the firm of B 

ER. KAMINSKY: Objected to. 

Q When you were present? A Yes,,.the pieces of silk, that 

was about the .only time I seen anybody handling the silks. 

Q. How about the waists? A That afternoon, Monday afternoon, 

we picked out the waists, but we did not touch the silks at 

all because they said "We will let you know about; the silks, 

and u can come down the following day, or two days after, be-

Q. Then you went down and picked out pieces 

ye you any. idea how. many silks you 



the Fourth Branch Detective Bureau, you 

y you saw samples in'sample cases. A 

Q You mean sample waists? A Yes, the sample waists. 

Q Packed in the sample cases? :A They wereball.thrown ri 

Q How many sample cases were there? A I think there were  

A You testified in the City Magistrate 

Q Did you say anything about your sample case or any sample 

cases being found in the Fourth Branch Detective Bureau? A No,, 

Ybu knew at that time that they were there 

Do you remember testifying in the City Magistrate 

of Blumenkrohn & Erlanger on the afternoon 

don't remember exactly how many; 



ro you remember stating in the affidavit that you made 

as part of the complaint in thecity Magistrate's court that 

thei'e was 76 pieces of silk and 51 silk waists? A About tha 

Did yo u make that affidavit that there were 76 pieces 

kid yet u were willing to make an affidavit to the ef 

fact that there were seventy-six pieces of silk and 51 waists? 

A Yes, sir, I took it r granted because the detectives told 

Q Do you remember being asked this question in the City 

istrate 's Court and you making this answer: "Q How much 

these Waists sell for? k $3.75". DO you remember that? 

You counted -over fifty Waists? A Fifty 



odd waists. 

"Q Less than sixty/ A res, less than sixty." you re- 

member hat? 'A Yes. 

Q Mr. Fine, why this hilarity, and winking at the Assistant 

District Attorney? A I am not winking or hilarious. 

Q You did not wink at the Assiatant District torney?-A No 

sir, what for? 

Q Do you remember this: (Reading) They sell .75 

a. waist? A Yes,sir. Did you so testify?. A Yes, sir.. 

Was it true? A Yes, sir.. 

Q Now, in regard to the number of pieces of silk that were 

picked'ou , can you say now how many pieces of silk that were 

picked out, that yo u actually w in the place of BlUmenkrohn 

and Erlanger on the afternoon of the 15th of January? A Well, 

as many pieces as I have seen in the Detective Bureau I know 

for a-positiVe fact they were in our place Saturday afternoon. 

BY.TBE COURT: 

Q Did the firm of Blumenkrohn & Erlanger sell these goods or 

did they only /l manufactured waists? A. Manufactured waists. 

BY liER FOLLETTE: 

By pieces of silk I mean the rolls; they were in 

rolls of,silk, weren't they? A Yes, sir, in rolls. 

There is no doubt that all the piedes:of silk that you 

51117 in •the .Detective Bureau that were picked out,you have 

seen in the -place of business of Blumenkrohn &.Erlanger on the 

ztt, 



afternoon of the 15th of Jan.uary?,A Yes, sir. 

u remember being asked this question in the City 

Magistrate's Court and making this answer: (Reading) "Q Tell 

there on saturday, no t how many ough 

have .occasion to took a 

Q Why didn't you designate 

seen inthe Fourth Branch Detective Bureau 

piece of taffeta? A Because when I closed 

morning the wrappers were there, so that all. the stfff that I 

seen there must have been there when I looked at it. . 
Q They were in wrappers, these pieces of silk? A Yes.. 
Q And the pieces of silk you saw in the Detective Bureau; was 

not '.in wrappers? A No. 
Q, Then .how- can you tell whether or no t the pieces of silk tha.it 

YOU: saw in the Detective-zBiareau which were not in wra.fTers were the 
same pieces of. silk ihat were in wrappers on the afternoon of the 
15th of January in the place of business of Blumenkrohn & Erlan-
ger? A Because -I told you I know some of the patterns. 

Q, But they were wrapped on the afternoon of the 15th when 
you saw them in the closet? A Yes. 

Q• And when you saw them in the Detective Bureau they were 
not wrapped? A Yes. 

Q And yet you are willing to testify that the wrapped pieces  
of silk- that were. enclosed in wrappers, and which were unwrapped 
in the Fourth-, Branch Detective Bureau are  the same ones? A Yes,sir. 

. Q, And were all those pieces of silk, tilose particular patterns 
over which you had exclusive control aild use in this City? 
A. What is that? - • 



• Q Were all the pieces of silk that were 

Detective Bureau ,Tieces of silk over wMch 

krohn & Erlanger had sole use and control 

silk that were used by other manufacturers? A 

the wrapper8; .you could 

not see the goodS'themselves, could you? 

goods were not in paper. 

o you mean by wrapper. 

was your occasion 



for looking at that?, A I took- it out and tried to make a 

model for it Do you remember hat? .A 

49 

(Reading) mQ -What tLnie of the day was that? A Around 

noon hour Do you remember that? A Yes, sir. 

Q .Did y u see it -from that tiMe-until Closin A: No. w. 

remember that? s. 

(Reading) 'Q1i That is the only piece you specifically 

remembeD' having seen that d Ye Do you remember that? 

Yes. 

''asn1t your memory as fresh at the time in the 

JLagistrate'sCourt tha you 4ad seen more than one piece in the 

place of business of Blumenkrohn &Erlanger as it is now? 

A Yes ,s 

Wasit true what you testified. to. in the City a istrate'S. 

Court?. A 'pir. 

.tow, with reference the• locking up of that place on 

the afternoon of.the p-th of January', did you -look at all the 

'windows and doors to see whether or not they were locked 

.closed? A Closed? 

Cloeb'o. meana locked A Yes.. 

Q. You looked at all of them? A Just .glanced arbund the 

window. 

Did you make an 'examination -of every one of .then; did 

u. look at every one ..oft]. 

one eni walkin _oft. around.. 7 

sir, looked at every-

I GUM 



a walk around the ;Oft? 

n one side and Blumenkrohn.on the other? -

as wide as all t1at hat,you could call it 

,00ked on one side anf Blumenkrohn on 

examine particularl he one that vas broke 

no, I would not say I examined it particularly, 

Q Those are a particular make of window so that when they - 

.swing they :always catch? 

i:INsIcc: That iso1jected to. 

THITLCOURT: Sustainea 

irne was rather 9'0 



4w 
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only a f w.days after the oCcurrence? A Yes. 

Q.: Do you remember being asked these questions and making 

these answers: ffQ Did. you look at every window and exit your-

self. on the afternoon of the 15th? A I positively did yes, sir"' 

Do you remember:that?. Ye 

You and r. Blumênkrolm.side by' side? A Exadtly, 

we walked through the loft together. '• Do you remember that? 

Yee. 

(Reading) wq r Fine, you are sure that every window 

and door was locked? A 

QtTQ, You cajLled it to  1r Biumenkrohn s attention, or did 

he look for it himself 'while he was with you? A E0, sir 

s all right here, .Arthur, and he was on the other 

side.0 Remember that? A What..I call the other side is just 

a little bto a table about a foot wide in between us. 

BY THE COUR 

Q How wide is that loft? A About.fifty fee 

About how deep?: A About a hundred. 

Q. About a hundrea. by fifty feet? A Yes, sir, about that 

BY :CF. FOTXTITTE.: 

(Reading) IV 

the other.?  A• Exac 

Q. (Reading) "Q 

exit and entrance. 

this wa; o see if 

looked on one side and you looked .on 
,;z› • : 

*Do you remember that? A Yes. 

So you yourself did not look every.-

fc), not every one.; I just looked around 

d w Now, which is right;, did 

IMMIMW 



you make an examination o every door and window in this place, 

or did you make a art iai exaulinat ion , with Mr. B 

A There are., not so many doors be examined; there is only 

door and the freight 

Tiow about the- d.oca: That we locked. 

with e key when we go out. Te were both sta:;1d.ing there when. 

cl How 11._any windOvis are there there? A .,,00ut. fifteen, 

perhaps twenty. 

-BY. 911.-tEr COURT 

number of windows to. examine? 

a .corner building? 

TY TIR. FCT,L1-01TE.: 

Q So that 'there are windows on the 'side and windows around 

windows :are on both sides and in the back. 

where are 

iidin than th adjoininv; building, A 'Yes 

How -:,luc.11 beloly floor loft is. the roof 

the adj inin 

our wind.o' 



Right on the level with the .window? A Yes. 

is an areaway in.. between, 

There is aa areawa o alout what .width? A 

1,707.LETTE: 

did •nOt-u. 

the windows to see that they 

tha .right? A Yes, sir. 

e whether or riot they were 

testify in the City 

Q And that window that was broken is one of those whi 

not look at to see that it was locked, is tha ri ht? 

see that it. was locked, 

BY ER kALTINSKY: 

Q Bui the window wag 

Q And from your 1coohleti;e or that loft, wher 

was closed, and whenever the v±ndows are cl6sed, 



ou.testified 'that When you- called 

two days after your •first vislt there we 

a trunk is that correct, 

You also testi±led that the police 

id they give you t.ie information as to. the number of 

.pieceS that they I identified? 

• q answer to the question asked. by counsel you -stated the 

selling price of those silk waists is 13.75..?. 

a sampl lot of waists? A Exact 

e. 

ample lines require special tailors 

they made up one individual sample 

id does ain why asamplern 

tnt f the retail price of a waist? 

KAMINSKY::hat is all. 

FOLLETTE : If the Court iease all .J,-pOn 

other silks -2.1-1c 



ou.raean for further cross examinatiOn of 

KAMINSKT: 

•ident,ifying the r,4;00ak 

oymers so that kJ 

DIRECT EXAJLINATIO7 

Q, What is your nar 

Q, What is your bus 

Q Were you employe 

workinc,, in the cut iiipj 

that the usual rOutine 

return a substantial Par, 

use the in.their business. 

, tht answers 2 

Olst . street) . called.. as a 

es, .did yOu open the -place? 



you come in on the 17th of January? A That Monday morning? 

Q, And u unlocked thdoor, is that correct? A es•, 

state Court and jury what you found as 

u 'unlocked the door, stating first where you ente:ed, what 

.you found and what you did? A. I opened up the place about 

8 and Iwalked in, and, walked into the showroom firs 

saw then there were not samples hanging up in the showroom 

that all the hangers from the.Sarn.ples were 

:floor. I .did not take notice.Of.that because. I left Mr. 

thought ...would go' inside an 

walked inside towards the both silk .closets which 

and the wrappers from the silk were.all piled up in 

saw then.that the place was robbed, 

into the factory and I Walkedback and saw that fire-escape door 

was open and one àf the windows, d a hole had been 'made iii.,. 

'near the latch and the chain latoh was hanging outside 

'I walked into, the .ofi:io ai'was going to notify Hr. Blumenkrahnt 

Blumenkrohn walked in 

coilve,.sation with Mr.. Rlutenkrohn. 



Q That kind of glass are the 

Q. The window that was broken into was the second window 

counting from the fi escape doon;A Yes, sir, the second 

Did you notice whether tnere were any pieces o 

glass projecting from the hole? A NO, I did n 

Q "'Dere there any pieces of glass still attached 

re-escabe.door was open? 

When was that? A aturday afternoon about 3 o'clock, 

umenisrohn and myself went arbund and saw that everything was 

rocked in the factory 

that time? A I don't remember. 

OROSS EXAMINATION 

d Fine aboutbfinding that 

very mornin. 



Did. you show them how far you had found 

t stand open, but At was unlocked. 

Q, The only opening that you saw in those premises was that 

hole in the,vandow, when you went into the premises': 

that was the only opening. 

ER. IiTILETTE: That is all, 

TE DEVAD X, (125 West 137th street) called 

behalf of the People, being first duly sworn, 

testifies as follows: 

DIRECT EXA17IYATIOh 117 

Q. Marguerite, what is your business? A Housekeeping. 

You are keeping house for whom? A William Morse. 

January, 1916, were you keeping house 

q Where was his house or flat? Al 214 West 133rd stree 

..HoW long were ,Tou in the premises in 133rd 'street flat 

when the arrest took place i 



0. Be had been in that flat at 132nd street 

before you moved? A Why, w lived there about four months,. 

Q Did he. pay any. rent to 

m at 133rd street? A Well, when Mr. Morse did not get in 

paid me 

.you know whether the boy whom you imew as Robert lally. 

d any rent to you or to r Horse2 A Yes, sir. 

Q he:wasl.iving with you in the 133rd street flat? 

Wellj he did not pay, u while we lived .in 133rd:street fiat. 

Because he was not Working, is that your 

the 15th day. of January, 1916 when 

The 17th day of January. 

-what room in the 153rd 
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street flat was occupied by this man Lally, o:Le1tn9. A The 

front room_ f the house, it is on the front to the st'eet. 

Q pia he occupy it alone or with some one else? A Alone. 

Q Did he have a that room? A Yes, sir, 

Q There was the entrance to that roam rom the main hall? 

A Yes, sir 

Q Do you remember hearing voices on the morning.of the 17th. 

ot.JanUary, 1916, in the .front roomo1 the apartment? 

es, sir. when Jackson came in. 

Did you hear anyone opening the door? A Yes sir. 

And then you heard some voices, that right? A Yes, sir. 

•Q Did you recognize whose voices they were? A Yes, sir 

Whose voices did you recognize? A Leitman and Jackson, 

You know Jackson, don'tyou? A Yes, sir. 

Q How did you come know hi A met him by going to 

Seim' 'Church  

Jackson a colored ./8i Yes, sir. 

Q Did the defendant ever tell o'ti he was 'a colored b 

A. He lived.with colored people all the: t 

.qI am asking you this now;. .did the defendant ever tell. 

you that he was a colored boy? A He did, yes, sir, 

,c1 Did he ever tell yor that his mother was cOlored and 

down South? A. His stepmother, yes,'sir 

Q Did he ever tell you -he had colored brother in the 

South? A sir. 



Q, For how long aperiod did you hear those voices inside 

until something. happened? 

Something like that. 

What happened next. A About two hours after 

R Did you see them come 

Q, Did you y see Leitman come back? A ITot 

after he was in the house. 

QDid.you see him in the house? 

carrying anything when you saw him?• 

see him when he ht it in, because ..1" was in the back room, 

but you can hear the dolt5rshut. 

Q • Th.d.you hear voices again? A Yes, 

Q Did anybody come in after that? A Yes sir. 

T donft know their names, two Jewibh gentlemen, 



Q The two Jewish gentlemen 

tman d Jackson and yourself? 

Qi Those two, you mean? A Ye 

.you know whether their 

Lindenbiatt? A. That 'is what 

Then what happened? 

had 'been in the house for about 

were arrested together with 

hese two Jewish gentlemen 

en minutes when the 

ficers'came and Leitman and Jackson and these other two gentle-

men were in the front together and we -were 3:n the rear. Xt is 

in the hall, sitting in the diningroam. 

officer. came in. Leitman let the officers in when the officers 

rang. The officer said "Stay where you are, and everybody in 

the rear room. come to the front. ". INhen we came to the front 

these four men ere lii thefront; Leitman, Jackson and the two 

see :11- 'goods there:. 

see the goods about t 

n'what position was one of the stout gentlemen, as 

lied hii to me, when you saw iim in the front -room? 

the packages kneelinon one of the p 

thay locked us up 

the  Fourth Branch 



Did. you see Leitpan in the. Fourth -Branch? yes, sir, 

Q ;bid: you tee 1,eitman in .conversation with Captain COoper? 

.of the Fourth Branch  

Did you see. Captain Cooper read somethins 

to that as rat'ce:..7 .ial,ding and 

THE COURT: will allow that answer 

.not Iead.the-witness. 

Q, Did you hear Ony....questions put; by 

didm.r, pay any attention 

FOLLETTE: 

(Question withdrawn.) 

ooper hand anythin 

PCLL-E: I object to that as leading Let her 

.testify what he saw.; 

did you see Leitaan do,in the Fourth .Branch. 

if anything? A I didn't see him do anything 

his cc7iver ati 

Did you ser.? 



_olice Headquarters? 

From the.Fotrth-Branch Detectie rUreau? 

All in the one patrol. Wagon? 

Tere the two stouu Jewish gentlemer 

Q : Did you notice Leitman holding -a conversail with'anyOne 

Did you ever see those two Jewish ,entleMet before that. 

.day when they were arrested in your flat7 

stout gentleman was there 

remember how maiy days, j 

2OIIETTE: i.object 

. That 

'CROSS EXAMINATION E'Y1R. TOLLETTE: 

testified you were 

time, that Leitman w.&F, arrested? 

And when Jackson was arrested? 

ted at the same 



•  Row many were there?  A Leitman, Jackson, Jilliam Morse - 

-and myself, Frances Aragon Roy Iforse-and Allen Seward, 

• Q And Feinberg and Lindenblat't? 

Ye 

• 
Q, And you were all charged with thea Same orino Yes, 

Subse4uentl  you were arraigned in, the 5eon.ild TA4triet 

Magistrates CQurt,. were you not?

Q. And a complaint vas drawn up against yOu math 1.,eitman 

.and Jackson and Lorse, was it not? A -TT s 

CI, And also Seward? Yes, sir. 

Q. Five 

The same parties: made the same complaint against you as 

they did Against Leitman? 

On the same paper? A Yes, sir. 

)11 the day of. the 17th of Janua y, what time in that 

morning was that QU heard these voices that you have spoken 

about , d n 4 know just exactly what time 11 was. 

Was it day.  Ye8, 

It had bee1.1 , ight oui e aUttlehi sir. 

sow, that is a six room apartment is i Les, sir. 

rooms:  011 c  n 
, • P four, 

five and six, in a, 17. c? 4 4.  apart—

ment. It does ict 'in that. 17- - Ja . 



you open the door into the hafl of the apa 

is on the right, ±f there is any? A. The 

there a room on the left also? A It is ii 

at i.s the next room hack of the front roorrt 

through the hall 

that a bedroom? A 

Yes, diningroom and .a little 

the kitchen, t is in the extreme 

in the eteme back is. the one that Leitman' 

very large, none oi them.. 

7ho was'there with -him.? 

r,.111..„ himself.. 
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. went to the door. and let them In. I don't know just where he  

• was,  

Q 'Wasn't he in the diningroom with William _orbe when the. 

.officers rang that bell?  A. He was in the front with Tackson-

4nd the rest of them; 

Wasn't in -the diningroom with iJi crse when the 

bell rang? 

US. 

he was in the front. 

.Lou are 'sure about tha was notbacic there with 

He Was in the diningroom? A orse myself and Prances  

Aragon. 

You are, sure you were not in thr, front room When these 

officers came in? 

diningroom and told 

sir. The officers saw me in the 

come front. 

Did you hear the officers testifyin ity "Lragistrate 

Court that you were in the front roam? sir. T heard 

one testify was the diningroom. 

Q :w ion dad you say you had known ,eitmanc, A About • 
'eight months, I gueSs; seven or eight months. 

Q When did you first hear that his name was Leitm 

A When' this trouble camp up. 

before -that2 A in"the zynagogue I bear0 about Leitman 

He had a ticket for something, some affair. 

You had been living with William :Lorsel fc- srirIP. time? 

.iot quite a ye 



Q, You do u Occupy the same room? iositively not. 

How Many occupied:tha apartment? A Aron. Seward had the 

middle room:and worse sleeps i 

Which Yoree? A William Morse, and T have a couch in the . 

-diningroom, a sanitary folding couch in the diningroom. 

• no else lived there9 A That is all. 

the middle room and Morse is in. Very seldc 

the back room ändl sleep in the diningroom. 

Roy Morse stay there too? 

16th of January? A He 

Q Didn't Roy and Harry Leitman 

is William Morse now, on a run? 



Q How "Ong were the.. two parties gone after you heard the - 

voices that morning? A H w-long had they gone from the house? 

Q. Before you knew that they were badk again into the apart-

ment? Al guess..ahout two hours; L don't aof71ow long, 

didn!.t pay .attention. 

cj You didn't see them come 

on the. door where, we moved from. 

Q Have you gotten that key from Harry .since.the arrest? 

A 3 have not seen that. key:: We had two keys. Just common', 

They are lying around the 

he. had one key, 7,eitman 

The one on the bunch tha 



Why was t that Harry was given a key, the great favor 

of the only separate key?i . A Because he was out some nights 

to the basketball pTaCtice-and he had the key to get in. 

Q Didn't the others go out at night and Come: in -late? 

When Seward stayed out he did not come in nights. 

Q "Did you. have a key if you wen-Lout and pot in late?. 

• Q Of all that occupied that apartmen 

the special privilege of having, his oirn k 

.have anyspecial privilege, he had the k 

Did you ever see anyone give him that parti.cUlar key, 

ou give it to ham9 A ITo, sir 

You don't know whether William librse'did or not? 

reason. th.# 

the key in his pocket. 

Did you ever see him with the key? 

Did he have the key on the day that he was arrested? 



have that.sgparate key on the day he was arrested? 

I don't know whether he had it on him at the time he was. ar-

Q And he had that key about how long? 

been living at 44 West 1.3.rd, 

Q Were u searched at, the station house? 

teetive Pureau, yes, 

.(1 Did you see the officer search 

rested with you? A 
io, sir', I did .not -see, 

Q Did you see the officers' search Leitman? 

Leitman had, since the day of the arrest? 

Iv, have you told anybody that at the time the officers 

that Harry, this defendant, was in the 



on the occasion of the arraignment 

have silks and waists in those 

He never had them in there 

Q But you said :you cleaned the rooms daily? A But I. had 

not been n there this day. 

Q, Wa it usual for him to have these silks and. gOods and 

waists in his room; did You notide them before that day? ' 

'BY AR. FOLT,TilT. 

Q Where did Earryl. the defendant, go after he left 

ficer.s in .ou that day,, the 17th.. To what part of the p 

never noticiedbecause the officers were all aoUn 

told us to come i.n the front room and .t stand where we 



o them, I think, came into the front room. I know two gentL 

the other officer, the small one came into the diningroom. 

Was Harry with them? AI never noticed that. 2 don't 

He lives there and went.to.the-door 

have testified that Harry 1 

Q There were others in the house? 

there and went to th 

BY THE COURT: 

Q Why do you say t 

for the officers? Did see 

it was Leitman who opened the door 

m with your own eyes orrem—

didn't see him with my eyes,but ti 

ness to the effect that the defendant 

appears she has no personal knowledge 

FOTTETTE: I, will. admit that it 



Th FOL1,TT11,: 

You did'not pee this defendant or Jackson when they came 

Not until the officers. told us

about half past 2 in the afternoon? 

time a!ter they came and it was about that time when we 

t out. 

Q fas it as late as 12 o'clock noon when the officers came': 

Q

 

Was there anyone with the officers) i When the,r came 

the house? 
. 

en -the first three officers came 

there was a lady with them 

Did she come into the house? Yes, sir-. Until the 

Did William :Lorse recognize her g, 

Q, Did V/illian .orse say in •the presence 

other prisoners there who 

I didn t hear that said. 

'Aa 

the. time 

occuaDied the same room in those premises from 



En the same premises; we had no-t been livint; there 

u lived there how longc lived in 214 about t 

llow long had you been living at this -address? A 214V 

Q, es I3:Tot very long  

liow.lon,s about 

*occupied the same room all the t.ie ;v:o1;, were 

•'viien we moved there we had not ot all- t?-le 

and we had a couch .or something he slept there firs 

ot the furniture. We had not finished straightening 

BY THE OctURT How many nights before Harry was 

Q. Thu have •not .answered my question. Howman 

Harry was arrested did he occupy that front • room? 

, time we were there, •. about two weeks.. 

(previous question repeated 1.) 

About ten nights, something like 

R. LTOT:12.1 

Q, You have already said, i.believe, that -Roy Morse and Harry 

• slept together the night of the 16th the night befor 

A Roy was there that 

•Q He and Harry occupied the 
KAI:IrSKY: There is no such testimon;y- a I recall. 

Did Roy and Harry occupy the same room on the night of 
the loth? A Yes sir. 
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Q Was there any bed in that front room? A Yes, sir, in the 

alcove a little 'double room; it is nothing you can get in, the 

way. it set8 back between the two alcoves -like.. 

thereQ Is  a bed in that room, in that front room that Harry 

occupied'? A Yes,sir. Where the bed -is situated two rooms 

answers for one room. It is like a. little alcover. 4- drew it 

off fax  the gentlemen 

Q Is .it a. single bed or a double bed? A It is a full sized 

bed. 

ull sized double bed? A Yes sir. 

Q The front. room'? A Yes, sir. 

Q Is that bed still in that room? A No, sir, we .ad not 

leave it there any more. 

Q. Where do you live now9 A 125, West 137th street. 

Q Is Roy Morse _here today? A No, sir, he is not here, he 

is working at Wanamakers. 

Q Do you know wher e he lives? A 122, I think, 4Othstreet. 

Q, East r west? A- west, I think. 

Q Do you know whether or not he has lived there all the time 

since the arrest? A Yes, sir, I think he has been living there 

quite a while. 

Q • How many times have you been down to the District Attorney's 

office Since the arrest? A I have not been there once, only 

when they summoned me. 

• Q How many times was that? A ch time they summoned me. 

0 



u see? A I don't,know. 

Q Have yo u talked to anyone in the District Attorney 

office about this case before you saw Mr 

they had me in the Washington Heights place, the District 

Q, Ha.ve you taked with anybody in this 

any one where there *as .a. stenographer 

Q That is the first arid only time? A. Yes, sir. 

Q  When .you were subpO enae d on. Triday of last week, d 
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send word that you were sick and could not come? A I was under 

the doctor's care: 

Q And you did not come down. A No, sir. 

Q Who served the subpoenas on you, one of the officers? 

A A gentleman that Mr. Kaminsky sent. 

Q Have any of the officers been up to your house and taxed 

you since ,you were in the Second District Magistrate's (.our 
• 

A The one to bring the sunmions up there was Officer Tierney, 

think. 

Q Did he akY u at that time what you were willingto tell 

about the case. A No, sir, he never asked anything concerning 

the case. 

Q On the day -you. Were arrested: did you tell the officers 

the story that you have told here A Yes,sir. 

Q Identically the same story. A Everything they asked me but 

about Leitrim; they never asked me that. 

Q WI:38A did William Morse call this def ends. t when william 

was home?. A Rob. 

Q Always called him Rob A Yes, sir. 

Q What did Jackson call him when he came there? A Rob: 

• Q, What .did Roy Morse O 11 la' A. Rob. 

Q Everybody called him Rob A Yes, sir. 

Q. How long before that was it that that affair took Place 

when you heard about Leit n A I had heard about Leitman. 

never paid no attention. It waS during the Jewish holidays. 
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Q You aid not make any. inquiries who Leitman_ ViEt ? A 

didn't notice. 

Q Was there any mail received there? A No, sir. 

Q. Did anybody ever call. for him at the door? A, Not Leitman. 

The -boys froni the basketball, team called. 

Q, Did you hear the officer on that day ask him what his 

name was A Yes. 

Q What did he say?' A Harry ',pitman. 

Q. Ile aid not hold back at all on what his name was, did he? 

'No, sir. 

D you know that there is a fish store conducted by a man 

by the name of Leitma.n on Eighth avenue, near 142nd street? 

A I don't know -him. 

Q Do• you know if there is a fish store conducted there by 

such a man? A No, sir,. I haven't :been up that way. 

Q.. In the neighborhood where you did live .there are both 

colored and white people are there not. A I think most f them 

are colored people.. 

Q, But there are some white people living there? A I think 

they keep stores along there. 

•Q And there is friendship between the colored people 

and the white people there, Is there not. 

XAWINSKY: Objected to. 

TIT COURT: Objection sustained. 

Q It is not uncommon for the white people and the colored 

,, 



in that .block long enough to know anyone. 

Q, Harry is no .t the clay' white person  who 

William Morse's who came there to see him? A 

have gone: far enough 

Q, And the only way of communicating with any one in 

apartment was by coming to the apartment? A. Tes, sir. 

Q HOW long before this day in question had you seen 

friends up there with him 

outside of Jackson? A Be had lots.of boy friends. 

sir, he never asked me 



Q Did you ever see him with more than five: or t 

at any one ;time, or .even as much 

his amou.nt of money. 

Q, He never Made any display of any great quantities 

sir, never seen hi ge make any display. 

the day I was sick,, 

rocess server f the District Attorney 

home .early Saturday morning, is that right 

wnto•rny office? A Saturday he came after 

ocess server insist that you accompany him 

the very firs 

he firgt time I ever saw you. 

that 

come down in answer 

Q Did I tell' you you had to come down here in answer 

District Attorney inquired of you whether you ever 

heard or knew that there is some question as to the true nwne 

of one whom you have known as Robert lally, and you. did know 

sometime before that time that his name was Leitman, didn't you'? 

I just heard that name .Leitman during the Jewish. holidays. 
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What was that story about the Jewish holidays? 

_TIE COURT: We will not go into tha. . 

Q Did Leitman, ever tell you that he had a fight with his 

father? 

MR. FOLLE TE: I object to thatas immaterial. 

TIE COURT: Objection sustained. 

Q AS a matter. of fact there were quite a number of ar 

ales of goods found in the premises,were the re not? 

MR. FOLLE TE: Objected to as already having b 

gone over. 

THE CO Objection sustained.. 

Q As far •a yo u knew, from the sta tements made to you by 

this defendant, what race did he belong t A As far as I know, 

hat he told me about , .his stepmother being colored  that is all 

he told me. 

FOLLETTE: 

hat your right name?AiV1rguerite Devon. 

id y u ever go by any other e. A sir, except 

en 

• Marguerite Devon. 

Q Did you. go .by the name of Bessie Honesty? ANo, sir, every 

body knows me as Marguerite Devon. 

Q id you ever go by the name of ,BeSsie Honesty? A No, sir. 

Q Is your father a messenger in the White House? .A some 

years ago he was. Mr. Wheaton knows. him. 

Q Was his name Honesty? A Devon. 



(Shield No. 412), called 

being first duly sworn, testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY R. KAMINSKY: 

Officer Tierney, on the 17th day, of -January, 1916, d 

receive certain information in regard to stolen property? 

the premises 214 West 133rd 

the time t1at .10 U knocked atthe door: and attempted to 

there? A About 2:10 on Monday afternoon, January 17th, 

sent to the premises 214 West .133rd street bY orders from my 

superior officer regarding property•being.in said 

went to them premises in company with Officer Willi, and 

Officer Stebbitt. We went to the fourth floor east, occupied 

by William Morse and Marguerite Devon. Officer Willi knocked 

at the door and the door was opened by the defendant Leitman. 

Officer Willi wIliced towards the dining room and the defendant 

Ieitman went with him. Officer 

parlor, opened the door. In the room were six men with a con-

siderable amount of silks and other property. I *put questions 

to eachand every one f the pErsons in the roam. 



Q After you talked there what did you do? A Vie called in 

to the, telephone and telephoned f or three other officers. Off: 

cer William. Boyle, Officer Edward BOyle .and Officer McCarthy 

responded with the patrol wagon. Then we took all persons In 

premises to the. Fourth Branch Detective Bureau _along with the 

• defendant leitman..in the front rotizi.).? 

the front room afterwards. 

Q, Did you accompany Leitman and the other 

• Q - Where did Leitman go when he arrived at the Fourth Branch 

Detective Bureau? A From the Yourth Branch Detective Bureau 

he was taken to the Police Headquarters. 

Q, In. the Fourth Branch Detective Bureau did he .go into, any • 

particular room or. office? A Hewent, as I presume, to the 

hat the captain interviewed 



were you in the patrol wagon with him 

id you have any conversation) with LeitMan 

Q Will you sta;te what those coiiversation were? A Going 

to Headquarters in the Patrol wagon with the defendant Leitman 

and another Prisoner, Defendant Leitman said to iArte, 11W'hat do 

you think a fellow will t for a deed of this kind'?" I said, 

said, "Believe me, never again, 

out of this." In tile presence of Detective Willi and Steb-

another detective. 

CROSS EXAMINATIOX BY lt:t. FOITTITTE: 

Q Officer, he wanted to know if his being arrested woul 

affect his possible chance of being .appointed on the police 

force A He did, to another detective, yes, sir. 

Q, Whem you went to the premises 214 West 133rd street 

referenóé to stolen property you went with à. woman, 
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A Kwomnaccompaniedus. 

Q, She was looking for some of her own stolen property, 

wasn t she, A As • she said. 

Q she was looking for property that she claimed had been 

stolen from her when a party had moved from where she had been. 

living? A 

fist 

She said that there was some property of hers in that 

Q, And that the property you have reference to, that you 

were looking for when yoU went to the premises in question? 

A No,  not particOarly. We were advised that there was other 

property 'there which was stolen also. 

Q Thy did you take this woman with you, hen, if you were 

looking for general stolen property? A It would be necessary 

if .they would not respond to out knock at the door, forher to 

go in and we would have gone in anyway. 

Q You used her to go along, to identify the property? A That 

is, to shot us the flat. 

Q, And to identify the property that she claimed? A 

she was :looking for stolen property, but she did. not -see any. 

You took her• with you for the purpose of identifying'. 

property if she fo und any there belonging to her A Yes. 

Q When you rang the -bell you say Leitman opened the do 

A Yes, sir. 

Q, And-followed one of the officers to the. dining room? A 'To 

the dinirigroom. 



n that hall from the door *where you 

party in the diningroom is 

see from the diningroom to the door. 

the front room? A I didn 

the officer who -went there? A Officer. Willi. 

Q And there were six men in there? A Ye8. 

Q, Who were the men who were there? A There were six. men 

by the name --one man, Wilson Jackson, Aaron Seward Roy Morse, 

Louis Lindenblat and Louis Feinberg. can I look at my meniorax 

• I have no objection, Officer. 

looking at book) 'Wilson Jackson; Harry 

aron Seward, Louis Feinberg and :Louis 



hl3 8 

Q, But Leitman was not there when you went in? A Not in 

the parlor when I went in. 

Q Officer Willi brought him there later from the diningroom 

A Yes, 

Q, Into where you and tebb1tt and the other five men were? 

Yes. 

Q, Did yo u no tic e whether or no t there was a bed in that 

front room? A There as a bed in the front parlor. 

Q, What kind of a bed? A That is a parlor and there is a bed.. 

roomadjoining. A brass bed Was in that, as I recollect. 

Was there any bed in the front room at all? A No. 

cr There are six rooms in that apartment A Yes. 

There is a large front room, the parlor? A Yes. 

Q. There was no bed in tha t? A /o 

The room adjoining that  it opens up into the front room? 

A Yes. 

Then there is a back bedroom.? A' That is, you have to 

walk through the private hall to get to the next bedroom. 

Q. And the  other rooms consist of kitchen and. diningroom and 

hat? A A small room away in the rear of. the flat that runs 

out th the fire-escape. 

Q o t t, there were three bedrooms, the parlor, dining room 

..and kitchen? A Yes. 

Q, They constitute the fli“? A . Yes. 

Did you ask Leitman what room he occupied in that flat?? 



Id you search- the premises .for anything else along the 

fleas t1.t which you had seen in the front room? -A 

you find anything in any other room; did you 

property in the other rooms. A. In the second bedroom. 

Q Did you find any property in the little room, in the rear 

of - the apartment? A No, I did not. 

Q. Did you ask any one therewbat /*own Le itman, occupied, 

that is, in Leib:flan' s presence? A No. 

t any time afterwards ask Leitman or any one in 

his presence what room he occupied? A No. 

Did yo u find any men' s wearing apparel in the front room 

extra shoes or underwear, or suit's of clothes or ovei 

coat, or bats9 A There was no wearing apparel of men's there 

but there was other wearing apparel of women's costumes. 

wearing apparel? A No. 

A They were hanging there, 

Q Did you find any men's wearing apparel 

o f from the parlor? A Yes. 
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hanging on suspenders, men's bathrobe and slippers and shoes 

.and so forth. 

Q Did you find out whose they were? A No. 

Q Did you ask William Morse whether they were his? A We 

asked who occupied tha room. 

What did, he tell you? A He said that was his room 

along with Marguerite Devon. 

Q, William Morse told, you hat? A‘ Yes. 

That that was his room along with Marguerite Devon A Yes. 

(I That is the bedroom with the b droom right in the parlor? 

•• A No. 

Q There was no bed in the parlor. A No bed in the parlor. 

Q, Officer, did you search the defendant?, I did no 

Q, were you present when he was searched? A I was not. 

Q

 

"Do you know which one of the officers did search him? A. 

could not say, Counselor. 

Q Have you heard who did A I did not know, and I did not 

enquire counselor. I remained at the f]t after the raid was 

ma 

.Q, Was Marguerite Devon present- when William Morse told 

you thathe and she occupied that room? A That I could no 

remember, Counselor. 

was that in the front room where a 1 the people were con-

gregated? A We brought the people that were in the diningroom 

all the front parlor and. detained ten--of them there until we 
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got the wagon. 

Q Was it in that room where the conversation with William 

Morse took place about the occupancy of that room? A I asked 

William Morse whose room that was. He said It was,limy room". 

It was while. you were all in the. front room? A Yes. But 

course I. asked him .hat kind of quietly. 

•AR. FOILETTR: -That is a./1. -

•BY KAltitiNSKY: 

ere was Marguerite, do y uknow, at the time you entered 

that flat? A In the dining room. -

Q And you brought her to the front room? A Yes afterwards. 

EDWARD WI LL I (Pburth Branch Detective Bureau, 

Shiels1 484), called as a witness on behalf of the People, being 

first. duly sworn, testified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR . KAMINSKY : 

Q, Officer Willi, do you remeanber the 17th day of January, 

1915? A Yes, sir. 

Q• You were one of the party of arresting officers who went 

214 west 133rd street? A Yes. 

Q Will you state what happened? A ,About 245 that afternoon, 

in company with Officers Tierney and stebbitt, I went to the 

premises 214 West 133rd street. We knocked at the door of the 

fourth fldor, east side, and it was opened by a man named 

Ieitma.n. We walked into the premises. I walked into the 

VINUMIPLI; 

1 
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-.rear after Ieitman, which lead into the diningroom. Officer 

Tierney and stebbitt went into the parlor. In the dining room . 

was a, man, a colored man, .his name was William Morse and two 

colored girls, Aragon and Marguerite Devon. I asked Ieitman 

hat kind of a place he was running there. He said, nothing, 

no kind of a place. I then told them all to step into the par-

lor, and ail. we walked through the hail, the private hail, into 

the parlor, I saw five other men with Tierney and stebbitt 

together, with a quantity of silk scattered all around the room. 

Some were in trunks and some wrapped up in bundles and some 

were loose. Officer Stebbitt called up a patrol wagon, and. we 

placed everybody under arres the meanwhile a man, a colored 

n, known as Brooks,knocked at the door and he came in and he 

was also placed under arrest.. 

Q rid yó u accompany the prisoners to the Fourth. Branch 

Detective Bureau? A Yes, sir. 

Q Were_yo.0 present at the conversation that was held be-

tween Ieitman and anyone else in the Fourth nranch?. 

was not present during the converseition in the Fourth Branch. 

Q we e You one of 'the offiders in the patrolwagon that 

accompanied the. prisoners from. the Fourth Branch to Headquart-

ers? A Yes, sir.• 

Q. Did you have a conversation with Leitman in the patrol 

wagon? A Why, Iad.a conversation with him going .in the 'pa-

trol wagon asking him if he felt better- that he had told the 
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truth and he said yes, and he asked me if that would ever keep 

him from becoming a policeman, and what I think .the sentence 

would be. That is all the converdation he had with me. 

heard the conversation he had with Officer Tierney.. He asked 

him something about the same. 

Q, What was the conversation- held between Tierney and him? 

A. He asked Tierney "What do you suppose a fellow would get 

for this --three years?" Tierney said '"I don't know He 

said, "I'll take mine but never again. I will say nothing, 

but never again" and held up his right-hand. He took it as 

kind of a joke and laughed. He said 'Never again. 

/51. KAMINSKY: That is all. 

CROSS EX.AMINATION BY R. FOLLETTE: 

Q Officer, did you search this defendant?A No, sir. 

Q were you present when s searched? A No, sir. 

Q no you know who searched him? A That I don't know, 

Q Officer, had you heard this def endant say anything up to 

the time that you had that conversation that y u allege you, 

had With. him,about his tellinc, the truth? A No. 

Q, And which you interpreted as the truth? A . I  had no conver-

sation with him. 

• Q, Had yo u heard any conversation had with him up to that time 

by any one wherein this defendant said anything' which youin-

terpreted as the truth? A No, only one of the detectives told 

me that Leitman had confesse 
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FOLIETTE: I ask that that answer be stricken out 

with the exception of "no " . 

HE COIRT: strike out,and the jury will disregard 

that.' 

am. going to give you wide latitude,Officer, and ask you 

hat it was that you interpreted as the truth, where yoU got 

the information? 

TBE COURT: I will not allow that question. we will 

try the case here on legal evidence. 

• Q well, Officer, did you have- a conversation with any One 

of the. officers with reference  to what this def endant had told 

them? - A -Did I have a conversation with any of the officers 

with this reference to this defendant? 

• Q Yes. I don't remember the officer. That question re-

lates to the answer before about somebody telling me hat 

•Le tman had told the truth. 

• Q Had you had any conversation, Officer, with any o the 

Officers as to what Leitman had told you? A No. 

so' that You had not heard-''anythini that Leitman had said 

either directly or indirectly on which to base the question if - 

he felt better now that he had told the truth? A No. 

Not; Officer, you testified in the City Magistrate cow. 

too? A Yes, sir. 

Q. And at that time did you testify to having heard a' con-

versation b twean this defendant and Officer Tierney? .A In the 

wain 



patrol wagon, yes, sir.. 

Q You testified in the City Magistrate's Court that you 

heard the conversation in the patrol wagon between Leitaan and 

Officer Tierney? A Yes, sir.. 

• Q, No mistake about that? A- Positively. He was sitting 

now whether in point of fact you heard the. conversation; of 

that kind, but you are asked whe.,h r you said in the Magistrate's 

Court I heard the conversation. 

r pardon, it was. in .another case of ..this other 

yo u remember whether or no t 

COURT:on

 or cross ecaniinatioü? A May I. say a wO1d? 

THFi  I think the officer had another 



6 

Q 'You were thinking, of another case? A Yes. I did not testf-

fy in the Leitman case relating to any conversation. It vias in 

the case of the other two men. 

BY MR. KAMINSKY: 

Q Growing out of the same transaction? A Yes sir, the re-

ceivers in this case. 

MR. FOLTRTTE: 

THE COURT: 

don't think this is proper. 

• the question will be regarded as with-

• drawn, and the answer stricken but,and the jury will dis-

regard 

BY .12. FOLLETTE: 

Q, Do yo u remember being asked in the City Magistrate's Court 

to tell all you knew about any -conversation; you had heard 

Leitman have with others, or that you had with him? A No, 

Q You were riot asked anything about that A I don't remember. 

Q 'Can you tell us why you did not sta.be in your testimony 

n the City -Magistrate's court about the conversation you heard 

Leitman have with Officer Tierney 

THE COURT. You will have o show the question was 

asked before I will allow that. 

Q, Now, Officer did your conversation with him with refer-

" ence tà the property 0,ke place before Or after you heard the 

conversation with Officer Tierney. A Immediately afterwards. 

Q So that 'Officer Tierney' s conversation preceded yours? 

Yes, sir, then.be asked . 

AMU 
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Q Was that the truth." that you had reference t A Yes sir. 

Q And you had, heard him already talking to Tierney? A Yes. 

Q And that was what you meant by the "truth"? A No, that 

was not what I meant by the truth; what I meant by the truth 

was what I heard in the Fourth Branch Detective Bureap...that he 

had made •a confession. 

Q, But you don't know what he said. A No, I have not seen 

hi confession. 

Q, How did yo u know that it was a confession if you did not see 

it'? ,A B cause I was told. he confessed. 

IVIR.FOLLETTE: I ask that that be stricken out as to 

the confession. 

.THE COURT: I an going to strike it out,but you have 

got just the kind Of an answer that your question really 

called for. I will strike it out and tell the jury to d s-

regand If you _do not want hearsay evidence from this 

witness the questions must be framed so as not to call 

for it. 

Q Now, Officer, with what officers did. you talk about conver-

sations with Leitman? A I don't remember. 

IVIR FOLLETTE: That is all... 

.THE COURT L think we will adjourn 1 now. 

Gentlemen of the Jury, you are admonished not 

converse among yourselves on any subject, connected with 

this trial, form or express any opinion thereon until 



submitted to you. The cour 



recalled., testifies as follows: - 

CROSS EXAMINATION Pa 1/04 FM-FRITH: (continued) 

YR. FOT,TXTTE:- If. your HOnor,please, I askthe.District 

aker from the defendant Jackson. 

Follette have that book.. I understand 1 

r,do a search, for 

in existence. 

• I believe... It was Withthe. rest of the propert,r. 

MR.'KAMINSKY: I .Will arrange to have it'produced..-

BY .1111. FOL.LRT' 

with you? 

°red .,,ramatt? 'A. Yes • sir. 

Did .you ascertain Who she was? 

Did you asp rtain wheth - or not -She had 'oreviously lived 

William Abi7se. 



c,hat as immaterial. 

She said there were some articles there be 

I. FOLIFTTE: That is al of this. wi 

MR. KAMINSY: That is all. 

Fourth Branch Detec 

oworn, testifies 

DIRECT EXAMINATION BI KAMINSKY: 

siance to a conversation, did 

what time was it that ou 

the defendant 

,her men there? A I d 

the jur; the circlinstances uncle: 

Du assisted in the .arrest of this defendant? A 

apartment there. 1 saw. the defendant and sevar 

1 the apartment', Will I mention their nalde0: 

Morse,. Seward,  and j3rooks; a colored woman. named Vargaret 



Where did yo .G .:3ee.Leitmanifirst in t.cm., apartment? 

A In the front room. 

Q, .Go ahea.cI. A- He and ;Tacoson%and. all the prisoners 

verp-in.the frOnt rook when I got there. 

Did you 'enterwith the other officers, or did ,iou alter 

afterwards? A AfteriNar 

r.Q In other words yoU found the other officers fla-oe? 

A. Yes. 

q• You found certain officers therewhen you goi- there? 

A Yes,, sir. I spoke -tile other officers and as a, result 

my conversation with the other officers, I spoke to Margaret 

Devon. She told rile 

MR 'FOhLETTE: I object toyihat'she said. 

BY MR. KAMINSKY: 

sir, they were in the front room. 

MR FOLLETTE: _I would like to determine -tiow close it 

was, in other words, whether it was within :the hearing 

the defendant. 

BY' THE COURT: 

Q How near Was L itman at the time you were. talking.? 

We were all .in the front room. The front room Ivas not aS 

bin. as the jury box. 

BY MR.FOLLETTE.: Q Were there persons between you and 



when you were.talkihg to Margaret Devon? A- We were.ali st 

there. I don't know just the exact position of each person,. 

There were at -.east fourteen in that room .at the time. 

.Q he point is, Officer, if' the conversation that 

t;he.woman - Was under such conditions as wOu1d have natu±'all 

een overheard -I efendant, under such conditions as would 

nal; LraIIy have led the defendant to say sorae.thin, then you 

v detail than, but .no matter where they were standUE, if i 

was under :cOnditions which would not have called naturally or 

'ceivable against:hi-La,. A The 'conversation I.had wit 

Devon.cOuld-be• ererrhody in the room. 

Q Ndw proceed, 

for -Will lam orse, who rented the apartment; 

Leitman. and  •a room there and 

and .that,they• 

came fTo:!A. Skis .c.,aid she did not. 

th?7f1 OVe 

4- had been there 



1Q2 

she knew -him o5!'what the knew about him. She' said she 

did not know anything about him only that he had been sto-opint-e 

there and that he vas a friend of.Jackson s, and whatever 

busin se they done she did not know any qing about at all; 

that was not responsible for the ,00ds "5 L11 

ked her -about the other men, about William Morse. 

THE COURT: am inclined Mr. Kaminsky, that 

is. is not receivable as against .the defendant. I wil2 

ike out that  talk. I wrn tell, the. jury to disregard 

Gentlemen of the Jury, when this case iS submitted to. you, 

'you will decide this case without regar 1 u'talk. 

have reached the conclusion it is missib_ 

this 'defendant. 

Q Di ycu sk h r in the presence of the defendant, who 

occupied the front rooM? 161: I did'. 

NR. FOLLETTE: If all that talk is Stricken out,it -

•would•seem to s question is rlis ible an, objot 

on the same rounc1s.: s- is part o that. conversation. 

ffi KAmmL4 understand the Ccur%; s this 

.conve,.sation was too remote to.c nnect e.tian. 

TILE .COURT: Thinge c. a by other peol as ffr-neral 

r,/ e are not race jabs in evidence against a' defendant on. 

Qrial. TheT are c 

Circumstances 

me reply 

Ly 'dritt -in a case where they are Said 

would. haVe called for the making. 

:to 



against a defendant, but the def 

circumstance that xua be considered; where there is 

general talk, even:where it is in the oresence and hearing 

f he defendant,. :ciot....ur4er circumstances plainly calling 

fO:C 517,e making o a replr or the..niaking 

defendant, i is ii't; receivable gains 

.7cause no inference e drawn from it, no matter what 

rcumstances and therefor 

withdraw the question. 

you make an inspection, f the ..premises? 

• 
Q Did you discoverany articles of wearin- apparel and goods 

in the premises? -A 'I -di 

e's Exhibits 1. and. 2 for.. identificatiO 

Did u accompany the. arres officers and.the prison 

7Ourth Branch Detective 

Were e articles which 'vfound • in the irisestaxen-

-(I.Em at that time 

.you subseciul, 

teetive 



.1R. FOVIETTE 

1,1R, 

ectei to as inco.mr 

Exception. - 

at that property belo. 

cticn sustained. 

uest  

B1 ',log -rt.. en and 

1117, and 

def-endant. 

Eine examine. t 

2.0.1.. KAMINSKY: I offer th&e articles in .videIrcP. 

. FOLLETTE object to them until I hare .o c 

witness. 



of identification of those .,;oods 

no evidence that these 

in his possession. during 

There is no evidence. here 

,,ified.these goods, as -goo 

'oreroises. 

10.. FOLLETTE: 

at time, f over two months. 

what this officer ider-

s that were taken from these 

think ..1 will rec 

'Exception. 

are marked People 

Q. Did you accompany t 

tective Bureau? 

Q, Dic you see Leitman in the 

in Captain Cooper's 

. Did yOu hear: any conversation between:Leitman and Captain 

oqvers,tion was? 

e back. room into the caDtain 

rook where Margaret Devon had previousl had 'a converai—

with Captain Cooper and Detective McGee and I. The caain 

Le.Aman tad- a statement 

eference 

the captain. 

7„-collection a 
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A , short,staternen't was taker by the.captain, That 

would be the best thing,' but I know that he stated that he was 

invited by Jackson the other defendant to gO with 1thT c 

ceita n place downtown on the west s either .22nd or 23d 

street, and that Jackson had taken him to a basement or som.e 

such place and that they removed ecrne goodsand that their in-

st_uctions.were to get the i-A out o,f before the place 'opened 

in the mdrnil . 

(4, What did you see Catai Cooper.d(Y after Leitn A made 

that statement? A Re.wrote on. a paper; 

Tid vat' see Captain Cooper 

that paper? 'A He handed it 

defendant signed 

anything in ref renCe 

the defendant read and, the 

The defendant signed it? Yes, sir, 
• 

TAR': KI0IHINSKYI. That is al_ 

CROSS EXAMINATION BY MB-. FOLTF,TTE: 

Q. Officer, I s740Ar you People's Exhibit 2.and: ask you Whether 

or not you put an  mark  taat at any time hi a yo U could 

identi it? A: I did not. 

Q Now, in: the. Fourth Branch Detective Bureau, there 

over fi 

were. 

.r 

ladies' waists  were there not? A '.:(tere 

Could you identify each and every  one of those -.riff odd 

'waists? .A. No. 

Is 0 mar on erc y.olz'CS-



ere? A The complainant s.marks on 

notes Plarks ..those fift 

.ay. hi) t at :.oii or a, number or •any' max.,K 

that waist 

state, positively that you remember that on that 

when you saw.it in the Fourth BranchDetc-

hat ii;  identical: y- that same tag with. those 

n? ATOt the particular waist.. Therc.  were 

Comaainan 

The complainant was: allOWed take the rest of the waists 

away by permission of :Kr. Embree, the Assistant Distric 

torheyl, and we were instructed to hold the samples.- Now, that 

Q Please answer my question. Can 

on that 'oarticular waist, 

Fourth _atch Detective w it there 

with. those same numbers 

ey were narks  similar 



(Previous question repeated.) 

FaTRTTE: If your Honor iplease, will you in 

tess to -answer. a Simple question by- ye S or.no? 

The answer ls"ro," 

cods, Officer, and ask 

there any mark on that 

Can 1)Ositively identify it as bearing that it was on that 

particular. piebe of goOds when you saw it in the Fourth Branch 

Q Now, Officer, did you see the statement that. Ca 

A Which statement, 

TIle statement that you sayithat was shown to Le 

efer:dan 



anything in that statement, Officer, 

that he had.brken into the •ixt1 

of  the premise's occupied -b BlImgarten and Erlanger? 

that statement that he wasover 

don't think there was. 

f that statement was 

on to help carry eau 

.he was asked to 

Q,. Bid Leitman at any time have any conversation 

and alone with you? A Exceptl.g the.conversation, you niight 

calls in -walking• from the back roaa.. I.told him that Margaret 

.Devon thad.made L-1, Statement. 

Q He did havea :conversation? A Yes. 

Q In that conversatiOnfider, d'd•Leitan.say•any 

to you that he had, broken into the premises of Bluigarten' and 

Erlanger? A He did not. 

conversatica tell ou that he had (2:yen 



Al was apparent_ 

-presence aoct a -Peilew by the name t remember 

'is defendant 

object to that •o.ues 

510R,, ROLLETTE: T think that is very material. 

THE COURT;. I think it is plain that this witness cannot 

whether ile-did 

Q You have not any perscnal knowledge? A No. 

BY MR. FuLiTTE: 

(1 You read this statement over afterwards? A Yes 

You heard what Leitman said to the captain? A. 

Q. Did the statement that you read contain all tha 

had heard Leitinan saj to CaptainCooper? A It did 

captain talked, him for half an hour. 

THE COURT: The answer i 

MR. FOTTETTE: I think that all. 

111-1. FOITETTE: At this 



n evidence be stricken o 

proDerly identified b 

POTIEVIE: Exception 

BY ER. KAMINSKY: 

Boyler did you hea 

)ur Honor 

statement to Leitman? A Yes. 

endant : 

that' he had a conversation. with :Uargaret De --on. 

tell us anything. you *ant to about th_ if yot 

paper si,own to the officer 

-nt ',float ion? 

JiE.K!TINSK7:: 



ailed as a witness or behalf 

DIRECT• IIXAI.tci3TATI0- BY 12:.TR.- KATTINSKY: 

Q, Oatii'.•Clooper, how long have you been an. oz* 

Nineteen .years, 

u been appointed a captain 

force? A I am an • acting. captain three years. 

Q Ho tong 1tave 7ou been in charge of the Fourth Branch 

Detective Bureau? .A Sine- it was established 

do you recall the. afternoon, of January. 17th,: 

itrian oei 

your roam by certain officers? A 'Yee. 

Q, Did you have a ccnversatic.n with Leitme 

he gave you? A I. wrote then down. 

Q, What- did 

izyinnuers. 

aners such as 

„at he need not ans7ar ,those 

some future time. 



row. mompum.% -,4Amity 

BY R. KAI) II; SKY : 

inform him of hi rights before you took down 

Leitman 'for • any purpose? . A I read 

Q Did Leiitn do anything with respect 

lou People '.s Exhibit 3 Iicat ion and I' 

you -ietheryou wrote on -c -us D 

the paper that 

e him sian 

. POIT,1 riTE that 

pemer in 

your Honor, as not 

re cenver6a'c.it AcAn 

not shdwri 1. 



now appeaa- *'on.it and. all ofthem) and notning but ..at_aPpears 

upon it? A Tothi= that appears c L ',)aner, Honor.. 

Q word that es Yes, 

for word. 

Q A2 

Ahd c ist 

•defendant les sir., 

Q And aft.r reJad it the defendant 

.0TTE • If ou contend it. was riot. voluntarily 

• signed h the defendant, but was signed as ul -sult 

offear
 proiquced b threats or by reason O. some S ipulatiOn 

on Dart of the District Attorney that ne.would not be 

• prosecuted by -.reason of it, then I will allow you to examine 

this oicr along those lines, before determining whether 

Or not I will receive .the ,you ia such con-

ten6 cn, I will receive the paper because L is-notan ob-

jection the reception of it that ac does not contain 

every !Y,, that the defendant may haVo 

FOTER]Tn: ..I do contend that made under 

c irctnces whicj were more more or  

T:a '-.1-,-, t ,! J.1.-,1 n-yat.-doet not at pci:'.er.5,s7 

have th iy  1 basis of that -, 

in a pr.elL:iur:,.„..the witness . 

ing the ci.,( arcee'Jnder 



BY MR. FOLTFTTE: 

Q Officer, before the defendant Leitman was brought in 

you, he had been in charge of Officer Will  Boyle, 

Stebbii and Officer Tierney and Officerlalli and Officer. 

but 

he was 

ou ascertain•from.those officers 

not they had talked With this. defend-an 

conversat4on. that linel to qy molivledge. 

flat time t this detendant 

believe. 

Q Dia you ascertain when he had been. arrested 

Q, Do you. know now, whether o _not these offics .whom. I have 

mentioned had t lked. tO• this defendant before you saw. him? 

A I have no e whether they conversed ih• him or not. 

defendant? 

tain whether. or .2:1 

before  



by. the other 

TAR. OLTi: That is all, 

IJ7TT11: still object to 

does not appeal' 

at hae:,on behalf of t 

ce of this CapT 

•THE COURT: 

affir7a7 

Tiuded . you .have 

made under cir-

cumstances vihich would preclude its reception :in evidence.. 

have permission . 

THE COURT: Certainl 

(At this point Ma. Kardinsk;.,- reads 

it 3 in.7-idEmce 

MR. POTIT;TTP: T  Your 'Honor pl. 

contentz 



the ?e,per itself are concerned, 

ved in evidence, 0n the fol1o“1 

There is nothing therein cont 

refereno t?ne property- aile 

Aothin 

commisSion 

•±12at .nothin7, their' 

the act allege 

therein cent; 

this defendan 

TEE C CURT : I think that 1 .iill let the paper remain 

CROSS EXAMIIT.6TT 

TrSKY: Your witness. 

down everyt,, 



- was taken from premises 

Q- You talked Jackson, dirin 

:Q -Please answeryes orno .A -

the flame 

believe not, no, 

Was the name of Al mentioned 

remembea 

wn the 



[ward Boyle, C,P 

had some connection with .this case 

don't recall him being the office at t] 

leers in thr, room wh 

Were you tain, to him at least half an hour? A Perhaps. 

Q

 

Were y611 talkin to him longer than that? 

cant'recall the time. 

lye me :the best approx&mate length oft 

1t ma,r have been .fifteen minutes arid. 

was sufficient 



1t was sUfficientl 

d then for you to write  

1.vhile he was rr tea 

lore, while lie is talking. 

.iest.±ons and he answeiu ;rot 

only, questions ,71.-d answers 

were made sufficien long for you to write t. 

questions we're ilot made, the Answers—were made: 

q There were only answês en.oip;h. made for 

told the defendant 

thought he should help .himelf 

Q,. Did you tell him that you wanted 

think so. I dont recall that convers 

that they wanted 

such was said, you dad not heat 



Did You ask -the other off.iders in the case as to wh 

or not any of them, told hill). that they wanted to help him? 

tell s defendant -that it wasftot roung boys 

you wanted to get, bUt it was the thieveS in the 

thieve, counselor. 

dont: remember as saying i 

t, recall Such cOnversation. 

BY 711.7 C,OU 

e other words to ',lira which meant just" about that? 

did -say something, about • I was anxious 

in words -or effect tha 

young man like him but wanted 



have it answered that 

est recollection on the proposition 

oupled with the statement that you 

wanted to, get the receivers, 

you .were not anxious to get young men.1±ke 

There was something said with. reference 

Id you couple with the statement that you were anxious 

the receivers, a statement to the:effect that you were 

iou•s to get young men like the defendant?. 

ias not pu in the same hat' the counselor placed 

In what words you put that statement,?' 

correctly I did say that we were not anxious to cohvic 

joen',. but receivers, that persons who received are wors 

the thieves at times; that the receiver's made thieves 

you mean those persons who buy goods from 

have been stolen? A From where they had 

Arid in this ,icular case., Officer, diTyou belie 

time taat there two persons under ri'est who 'wo 

'arged as receivers, namely, einfl5er an.csenblatt? 



Objection, sustained. 

Q Growing out of this same transaction, Officer, are there 

two men by the name of 1?einberg and ,Lindenblatt,, who are - 

charged with receivin 

KAMI5' 

defendant that he probably 

Statement. to jou 

Feinberg and Lindenbiatt . . . 

with this case? 

Qj Did yoU make 

blatt while you were talking with this defendant'? 

D d you tell this defendant that he pro'oab 

To the best of mY knowledge,  



aalled Officer ftebbitt, another witness. 

TE COD: I understand Tr Kaminsky has rested; 

TM . KAr .1 Di :,;.• , .o not like to take up the time of 

• the.Cour c., 1ave-put ix. d case. 

Y,T, 71-i,Ta -0110:77 Thase, I move for sai.s. 

.2Assal of thf:! ovAnd that there is no 

1-6s imony.O.ohnee,tin f:Js efendnt with thea cornrU,Ssio of 

the crime allee. (1.nt3 of the indictment,. 

Further, r Ittds th ,u there has been no proper. 

.proof of the al't icle that were taken from the premises in 

question', no .L 1, fation ..of the goods satisfactorilyto 

show that the goods that are introduced in evidence were 

the goods OT Dart of the goods that were taken from those 

premises, not identified by either Fine or ii'. Blumen—

garten, so that there has been no proof substantiating any 

the thre counts in the indictment. 

And I—further move especiallcr for the dismissal of the 

three counts ± j-he indictment upon the grounds that there' 

is no evidQ1-10,,,: 

possession 

session of. 

hoir that these goods were ever in, the 

Ldant, or 

:roTerty at tlie• 

n 7 epee.--



to allffIAT that this defendant broke. and entered the. premises 

of Blumgarten &Erlan er with the intent to commit a crim 

and I further Move for the dism±ssi1 of the •secoid 

on the grounds u 

defendant removed 

• pied by Blumg?- lame., into its possession 

under -circumstances to render him chargeable wit,h 

THE CCJRT: 

the comiplainia !itnesses were the 

they were carryirion business as 

loft certain semple waists and .certain materials from which 

to e waists, from orders; that the premises occupied by 

the caraplaining witnsses. were locked and fastened en the 

afternoon of JanttaTy 15th., 1910 which waS 

tween that time and some time en onday 

persons entered those 

-premises, a-window,that had hen fastened, be4.ng found un-

fastened r a your  

the name of 

,,yid_ant was. 



was, being occuied: 

occupied. by :6-he 

that•that Dip 

c„ininr: witnessef:s, 

fendmnt had acotired se 

anSwers 

Inder .sec 

and there is some evidence 

endant and sa 

re Is some evidence 

c=filjunctien with one Jackson fro:n. 

about four doors away 

b: the comp1ainin witnesses. The: 

case likewise contained in that. 

cuestion of fact for the .jury; whet 

all .the testarnon in the Case -the -defendant 

.one concerned i 

im:oc)rCourt as 

L.rdict s1Ot16.. your. m 



again 1,..y motiorl 

TEE COURT: 

FOLIE•12T--

that the.. 

• 
been taken 

was a co-partner', 

incorporation. 

FCL.I,ETT 

adirJt the( are a corpora 

Gamk. that is .a count, Ihich 

-aote this sta  

- in. your Honor 

Erlanger, that it 

have tried it Or! the theory that 

T have a certified copy of thei-r-

1 not contest that. 

my remarks • as gtOdifft..0, to tliat extent.. 

about that a 



Harry that the -last juror may 

lastions unless you understand 

6:what pa'rt._. 

-f-on 

id have .you 

years straight', now. 

witir ,enon 

.01.1Si72.33e.? 

Rnet vee 

'he,s and sisters? 

have three other. Lrothers and one siste, 

lf,Ithe7 f o r whom did 



of Simon Colaen also connected 

continudv_a 

•thc 17th 

William ::ore rent 

,evon and myself  

low. lon had y6u be 

About five montbs. 

Q.3hth.t is }is Ti3 A e is a cook on ulae New • York 

s , s 

halre 



I have bedn seven deaers old. 

In that neighboorhood where 

Df white and colored 

YEIM there c 

You grew Up W 

did you com 

Eather quite .nzimo6it: ,/ears back •hacliad 

West 133rd •Strect., 

his mother 

time on I have 4nov.-1 Willi•

 

n-

v-did you -come to 

had went to school together 

They lived there 

to. live witb him? 

with Roy .orse, that is. his brothei 

same neighborhOod, and.I-graddated. 

s he was.still in school.. 

Havinq z_nown Ililly Quite some 

stimony, 



told my fatAer it 'would 

claim you WE:n conSent-an& 

where you were go 

—orse did you look 

That is, did you ett:Pr employmen,, than that with 

no find better emplo7;menu 

You continued'in. his employment? 

e Paid .y60..• regular•salary. He paid me. 

nes .gave •me four dollars a eok, sometimes 17e dolL 
• 

and he boug,_ 

ther 

clothes. 



connection with everyLi. at transpired. 

Seim Crescent Athletic Club at l02 West 133rd street 

.iarathon run club, ane:: 

thel, 7!)as3.cetba11 teari Two oont 

can inquire whe 

father; I am workin,,: 

my references are rood 

Jackson 

'busines 2 ''Wdttn1/71, So 

job •AilowntoiJir 

your _eferen 

wrked, and you can Lnqulre off my 

or hith at the pre ent,.aild see whether 

He:said,. "1 think that will 

have an openi 

u ,have not to1J. us yet 'where you ri 

:icqclay• !1..oTning. 



went to 2 

up Sunday afternoon and I went to my father 

And I salo., 0P 

.reet ar..a seventh avenue. 

Him an  ill proceeded inj-

. - in 22nd street, thenum 

told me to meet him at Sixth avenue an  22nd s 

B1 TEE COURT: 

Q Was that the :st time that OU had met 

was the second time, your Honor. 

Q Where did you 

Seim Cresdent Athletic 

last name? 

Jackson 

net .him at the 



avenue forabout ten minutes_ when Jackson came down with two 

packages and he said that Al said to wait here for Mm, that 

"We would be. dOwn in about renty minutes. ". So Jackson and 

terwards and et and. Sixth 

(."1-1TIT4 

was about .how 

Q That was Jackson, a white or a colored.m 

And Al said, "I have these two packages 

14eet.:*, He said 

:133rd'street premises would be nearer. tome, 

car, as I got to go to the Eronx. He said 

packages there and wait uni]. i get there 

carry them 0 

he morning 



10 o'clock and I broU 

nt room, which was not 

ed the. rear-room: "the'.roo3.qbehind the kit  

father and asked' 

he ned.that be would. He would 

akfast there and 

pulled the door .open and carried Me into the diningroom.. 

"We came up here to look for t 

are her things?". I ss.id, vhai-woman, I don't 'know 

never did knot Tile woman that came with him, but 

as I understand she was something 

she had just come but', of. 

months for carryil 

arrestE: anch Detectd_ve-



had nothing on.  person. So 

.ranc.h Detective Bureau. 

TMLLETTE.1 

you tookt1.!e acJages up 

frort room, d :JaCksOn. stay there? 

first., before I did that, I vent ,o r 

'ix cou1c I have the other Iaif of theda 

you _see when Feinberg.and.)-4111.denbitAt ame into th 

Trr.emises? A Ko, 

e Persons placed under ax,rest? 

hE. FOLLETTE. 

street with two..pacz,a es and 

he never retarned  sayin he would be u) there in half an hour's 

and for me and JaCkson o hs3 carr:, his packages to the 

Bronx where 

packages. wOI 

to open - 

,6ar.vOU placed 



have any conversation with a.uoc3:: there with reference to 

packages? A I think I d fth Jackson, 

in the pack 0.ned that there was some 

si3Jczoods belonging TO 

Jackson?". He said, 

r. otherwisewould io 

goozl,' -were stolen', 

jilen did sad itto him befor 

the officers cams._ 

made you think that they were stolen before. the 

officers came? A Because Jackson had told me it was quite a 

se p that Al' looked 

ilk like that. 

Q You merely. ,.ousht then 

Q That was about how 

house? A That was .about two 

he Eleantme 

u .1.1-1 any wa;.:. 



THECOURT: 1 will :le. 2,±m answer. 

.Q .Were you in any way, Harry, 

goocTh. r.m 

Q, \Erc you in, any part of the axiartaienA! whenthe officer 

.I was in tha.dininrool: when. the bell•rang.: 

the door and let Officer Willi ie as tae first officer. 

Then came Tierney, the  Btbh1tt, that: is all I seen. 

roam and then into the 

.nt room? 

When you were taken into rct rom,-who was there? 

I. saw two  fellows there- two other iite fellows there 

Do you remef7ber vih 

tjne '.7as 'clos ed or 

nd yOu went Straig 

house that forenoon, 

was -lose 



Who was there?.A Willie Horse .and his aun 

Willie Morse was 

7;.s not out 

officers caz.vi: an 

Branch Detec 

irto.a rocth where Captir Coo 

threatened me. In fa 

'MR. KAMINSKY:' 

e offs 

arheIv Officer Edwar 

h2.terwards 

-'se we were brou 

ou may say what was said. 

optinuins) Sergeant McGee said, "1 thought boys on the 

E.ast Side like you. had to steal; ..you are ore of t.nose hard 

hays that come ,.rce., the East .Si 

And Captain Cooper afterwards said  If you tell on the re-

ceivers we will see tha .a suspended sentetice 

id, "I haven't done 

to 

Captain  Cooper 

-Feral times, 



o± ever teconxing a- policenan-

examinati..on this June for the 

i the patrol wagon.Officer _le 

n the shins alid forced Ae bo sign th 

eil the entire c.ouvfi2 

8o Captain 

t tine two f llows; 

this fellow Al if he s oul6 

'aret•Devon eparate1.. I was c:cnversimr wiU. Officer•Willi. 

hu hurt my chances. 

had ine:d.ei ;c take th 

you don! -F,'. 

1;he case.. 



to Police• Headquarters where Jc,c;i', or finger-prints. 

JetliersOri. Marl 

Q. How loni_T were 

now them? 

were all. ta.. All taken in 

ere Jackson.to' 



Q.iDid you see him there? A 

Y THE COURT: 

-CI Have you asked IackSon mat 

Somewhere 

are you -connected 

the Whit 

3,t Runic 

.81,st name waS? A Yes, 



FlumenkY 

been aba 

anger .we ::?e 

about. 

ever been arrest 

vere colon?.o. 

Did.. you hear William -nention Alts name to 

uite rnember. 

riow if •Offic.ar 

Al to Captain Coopc, 

:77LAMI11ATI off FY Tcrc: 

you. ever. 



Q Did they call you Rob? 

Sa61t Sometimes. t3 .with clo.thes. 

And then you decided being a burden to your :father 

1iai correct A Yes, sir. 

Q, And five months prior to your arrest you renteda 

How fluch rent did 

Don t you know that, y are very'71 

• his fa''8 own home than elsewhere? .'161 

fo2 n additional room. in- •o  

by reason of your beinc.with• A. 

onl:rooms .v.ijae being splin 



rooms? 'A Yes, sir. 

Q And when you were arre., occupied four rooms? 

almer a Weal 

TIL COURT: Sustained. 

'MR._ KAMINSKY: There 

distinct detriment to his father. I have 

COURT: I the examination to proed. 

you know that your 

would have been saved if gives t your father.; would have been, 

a .distinct heI tc him in. 

for work., at the same, uime. • In. fact I did :aPPY at the 
A. . 

k Central office in. 42d CC io All on the New York 

:I move •t:i 



to strangers would have reduced 

YOLIET.TE Objec rgument.ative. 

.,0Dp,rP Objection 

any .work •fo:c 

th strangers? 

u explain 

were mov 

about ten .years: 

uring, the five months 

woman in William Morse 

you testify on the  witness stand ti 

or you Were informed or believed, that the 'T7othan who 1ed 

at the door. .was released from  State's Prison and was fc 

connected: ,With •?rorse9 A Yes hut that is flOp the DC '. 

Q, Dd you Lowthat t lat vi.oman .tvas that former 

Did you. state that o your father when. :To.0 left 

who p...1 yo77, 

-3,ra -Morse 

William Nor 



Where.did. Margaret Devon. sleep?: A She .slept • when. Mr. 

..ere did- Mar Vol*se was 

A Mat .don 

re five 

,-. a uethber of 

memb,-?:c 

their addresses? A -1To 

Q Hot. long Jve 70U been a nenber 

.one 9f the organizers 

Q How 1ow.7.have 

-near eleven wears. 

And ou don!t know the address Or the nahle 

.white boy who is. meriber of .t:he' club. 

Q You testified thatyou_WOrked for vou, father cont 

yp.) :.ad Co 



Did. you ever have a conversation with. Margaret -Devon in 

regard to. r relations with your father? A No, sir, 

never Conversed Qm that subject. 

ovrwhethez your yat the Lafayette 

Did your father as]...you to his pre4e:-

,te Hall 

t:'oat the rea::: the disagree -I-Lent 

you have refused 

house of worship? A No, sir, because I 1Rent willing_ 

went myself. I bought my own 

Q Did ythir brother, your young brother eve come 

house jou lived with Morse? 

VOLTETTE:Objected to. 

TEE COURT: Ob ectiOn 

q When. did IacksOn first 

What did Jackson tell yc 

he mentioned Al to  you? A. He 

man downtown and that 

what 

A I coul 

first conversation wben 



'asked Jackson what 

FOLLE"  Objected 

COURT: Ob1 et in  

n.rg ument at ive 

What was the r ? A jaC d that 

, ne'i name; 

you ask 'eller Jackson's -2 ine s s address waS? A 1 

Jacks on had. any . ous iness address..   

Did ro u . ask Jaoks on • where Al busines s address was? 

F   : I olject. to that as already 

on said it was somewhere in the Bron:h. the numbe:;:: 

ng after your Conversation with Jackson 

Al. personally?.' A . I never saw_Al but twice 

at, was -two Toon ths before.  I was arrested and. 

;low lone ter Jackson mentioned 
or 

did you se Al Dersonally? 

A Jackson spoke 

uch time passed from 



you about Al before 

AI before Jackson h you at all dbou 

sir, he used to come ,J,...ovnd the club auite often and_watc 

boy 

13L T. KATiiiNSKY: 

how mfill :id you se Al 

lAykrie 

th.youa job, is at right? 

Q After that converSation, owpany.days or week 

when you.irt laid yoti,r eyes on Al?: assecl-

-,you .have a conversation wi 

u :state what that conversation was? A I asked.—

have any work.for rre jet. 

Q, hatiS all? A jie asked tie when our ne.xt 

.toldlairri our next game prohablr would b in East 3rage, Nev 

in regar oyment was., 



whal: his seconf, name was? A 

He :,,7efuse6 

7ou azxi..:A4business 

•you aak 

1Nhat was that 

LhC salesman you will 

that T would !ive him sor e. moneyif he fot me that pos. 

Q Give. whom some .m 

Q So Al was not the business man? A. He wa e. tyrtsaA.ess man.' 

YoU.-offere 

..:51.,)n. did no 

.some ..money? 



,.IThtit I had it 

•Q, When was it that ;jc 

ie 17th oi January? 

j-list walked into ye 

one admitted him. 

aiy root and -.woke m 

.aik,rse in be 

\fliat rii. acks GY1 te 

in bed sleeping. ' 

:70 A. Jackson. Said 

' ed• and 

corner 



ancl Serz 

the co:i:.:11ar 

j.:12 0 77 ,,T)aat 

the  eorne2 

•you 



'udge from his acti 

and Sixth avenue,. 

You were 

recollection an 

_lox the .second. 

don t 

nearer noon 

Was it rut :11 Ct 

It was. abot 

Q, What .amned men 

Sixth 

re is sohe packages 



(.1A Sixth avenue and he .'om. 22nd 

you, when you first saw Jackson 

nc Al Drozcz1 :)f Sixth a*enue and 22y street P 

3:1.01ij many pacj.c.ae carried six. 

CL How- net:al .A Jackson carried three., 

How did carried the'n. under his hand; 

one. under pis arm .and .carried two like that nlicatingY; 

It was 1al'ge'er10 

describeam as.kin you to  to the 

1.,ect.ion the f the package 

uu the 

on carry 



Q Under...his 

A A loose package. 

nk I can quite recall. 

aokages that Jac cs.o..!Ta 

Al carry? A He 

1_  the caine 

, two packages? A. 

cj Which. one. d Al give :You? A The one that he had in his 

hand. 

one Jid Jacsdn. e one he carried 



- 

(The stenographer looks back to tb 

many --Ls testified t 

:ADnd testinor:1i-s saw Al . 

with th-fee ndeT his arm. -ant:.i his hands, 

and Jac.i.to ame. way . The firsf testimonF was that he. - 

saw four- s . . Jackson handed .him  two and, cRme Out with 

`PM; couin 

ave•mP 

gave you two packages? 

gave me two pakages and cam 

and gave R:!:tvj packages. 

in t on thi 

there anei 

BY )1!tR. .KATEINSK:7; 

ocrner wai 

and -22nd street 

reu.ie ,there 

'2„ °Meal 



approached. you d 

ther- were six packages in all 

carry these 

saw.A1 ciiacJcson come 

Sixth ave-lo ;..,-YA(ft:221-1d street?: 

We went. 



4.0) 

Id. Al give you any packages after the. 

d already had my two packages. 

two packages before you sa 

two packace% 

e e t near Eighth avenue 

igh-th avenue? -IV 



the Bronx? A I did. 

-me wher 

ighth.avenue? A H 

he. told you in re 

you lived. neare2 

you ne.would'oall at your 

.hift. your dddresp? 

not seen 



happened? A- We brought the 

said that the first time you saw Al 

street and _Seventh 

are:nQ,

 Wiiat time di ."c Al for the 'ist

 

street .and Seventl avenile? A The exact tii 

A, About? •A. About I COla 

testify that it was aboUt 

a inl... I • di 

s it when you saw A 

Sixth avenue, if you 

AR.70LLETTE: I object to th 

TETP, COURT: Allowed. 

I don't knov.r. 



your father's liousL1 

rk the rest of that d 

father you were 

permission on Satu7. 

a sof:le 

father s 



.„ 

Q Did .he give. you pernaissionto look:for 4 .job? A 

sai,d.Mbnda:v was 

Q, So Nionda;ti-

Q. Then. why d • YOU _ask your lather whethe 

and assist. Al' with if Monday was • ;,,o leg 

some  

th.,-; after -

ask iJTI Ii. needer' 

- So you d have day Off, did you? A Sure. I 

had al]: that, 

.Q When did you s sto-fe that Monday 

A It was about 12, I think; it was before noon. 

Did Al tell you he. would meet you at your 1-1.amB 

sreet, after you brought 

N.,.1.1:e4 your father rier:nssion 



the rest Of the dar Off." 

'Q. .How Fou stay with • your father? 

Q. How lon was 9 A (Wit' hile. 

Q, How long;yta: best judgment; via3. it hall: an 

hour or an hoUr ,or hours? A About three 

• hour. 

•Q Didn your direct exeofiLi • -1 

staying 

with  7 tcu-2 s not on.. Monday. 

Q,• _ou N 

Q • Vè11,.ncw tayed: in your- house. at 133rd. .ii; ten' 

it take you c walk •over EL133rd hinut.e8'; aid 

• street •-c.'-.ather's place of business? 

.TtR -POLTRai, Objected to. 

THE TiOtJTh Allowed. 

A I never 

•About; ten minutes? • A. Well, iLwoul nte 

ten idindtes 4 nine blocks. specially nea-2. Eighth 

-avenue. 

-ae A About that,: 

reC01 

Q Ar .1 ()(i. 311 inut e-s •• :Le . 

Q, .•,,, I , . )Ala-:. ,;-(.., house? A 

.i. 'sther? . ... 



Gentlemen f the Jury, you are -admonished not toco 

verse Among yourselves on any subject connected with:this 

express any opinion thereon until the 

same is 

ontinued. 

and -testifies as follows: 

CROSS EXAMINATION BY MR, •KAMINSKY: 

Q What time was it when you returned 

rax did you stay 133rd street until the officere 

you best recollection? - ,A I Should Judge. about 

an hour arc. 

.Q We 

or  



That he opened .part oi th packages and showed you . the 

A He did not tell me 

FOLTRTTE: Objeoted to. That. is ro the testirnO 

There has . been rc;estimony LO that effect 

h. KAMINBKY Auestian withdratn. 

you rem ib avin& that conversation With: Jackson? 

Yes, sir. 

C In what room.did that conversation take 

1k 91a05 -tue ktchen 

'There were the packages that were brought in? A I p1 

ft in your care, the package 

inie • aft.er reachiri-s 

litmediately upon arrj..4., 

packages? A Placed 



Q 710kid you see what jackbon did W1;I. those packages? A 

.went towards tle rant roa2 and .I placed 

came up tI1c sanirn. 

you -saw Jackson holding he packages: 

jacks01?i35th se I go oft at 130th 

street and. told Jacksoylthat it was nearer to 133rd street. 

Jackson said 135th ureet:was nearer and proceeded to 135th 

street. 1 arrived at the house before Jackson. 

aced your two packages in the  

Q• And went back into the diningroOm?- A yes, sir4 

Q. And  you say five ninutes after tiat•Jackson arrived? 

Who opened the door for Jackson? 

Can dooY leading into the  

ni.ngroom when 'Jackson rang the bell? 



fl 

Q Then the .bell rang, 

opened.VTho  the, door? ./1. I don t.knotc 

Did anyone Ro ou:.from the dinins.?:robm 

Q Did youse .acol: walk 

..qL7lhen di. yo-u see Jackson? A. I. saw Jackson,. he :c 

the diningrOam. to talk with.me. 

7ou when ho •crie into the dm1 

A He "asked me was I oLn to train that night and I to 

d you have any conversation with him 

uite remember what 

for word in partica 

Q, You have testified to a. conversation that you had 'WA._ 

:Jackson this morning? A This.morning?-

• 
s. morning while you were on the witness standon direct 

examination you Istific:d that. you had. a conversation wdth Jae'k-

son ii  te c.ne.pacicages shor 

13rd street with the Dackages, s that correct? A Correct. 



Jackson did he think them goods really belong t 

Q When did you ask him that? A After we got ti-irough 

talking about training. And Jackson told me that he did no 

Now, let me get ,nm-u straight. You were. in the din 

B bell Tang. and 3olliebodyliiralked in and then Jackson 

the ainingroom,. is that -right? A Yes, sir . . 

And J'ackson aked you  whether vou'are going to .trai 

Q. And then. you abked him whether he thought that 

in. the packages belonged. 

• Then 'what did Jackson say?. A- He said.he though 

Q That was the first time you spoke to Jackson abo 

stuff in the.•pac.ka%e 

Q And he said he thou, they belongea to Al?. A 

.T.1aencrhat did you say? A' I told him was he positive, 

he said he was pretty positive, because he had known Al for

quite a—•while. 

that time boute  the contents of. the-

-,Tack.s that Al was -4 shirt-vvai,St. dealer.. 

s t3ae-re 'an:thin said at that im about the oontents. 

irt'ais.ts and silks. 
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'That was his answer in answer to your inquiry? A Yes,sir.. 

Q What was it that aroused your suspicions as tc t;2 ,OOfl—

ts of the packages Whe, Jackson walked into your apartment? 

It was not 

Q.._ Well,. 

aparte.1.7, the diningroom„ 

_Lngroom. A. I could not see that a 

raan of Al e.-0-oearaTtco coold claim awn them packages, That 

was the first_t suspicions were aroused. 

Q When y 4 talk with Al  and he asked you to brin 

'OTIX tilt's&•packages u had -no suspicions? A No, sir. 

Ail When yoa went -CV iTi him on: the Sixth .avenue Elevated 

to - the Bronx; without knowing -that Al was stop off,.vou had 

no suspicions?. A No,:sir. 

Q.:When:he told you at 72nd street -that he Wanted you -to 

keep the PaCkages in your apartffient because it was'nearest 

Inth'  street,you-had no suspicion?-.. A No, sir. 

Q, Why iS it that you had this suspicion the minute ,Te..-okeOn 

walked into the diningroom? Because of Alts prolonged absence. 

Q Didr"- you testify you went_Strai ht to your apartment 

.Yes. from the elevated station? 

Didn't. r .. that Jackson walked intc P 

apartoent fivv ,_1,31a-. - you walkeo in9 A Yes.. 

Q aidn, Aay / , _Ls mornin that Al told ,f-ou 

.,.., lf.an hour 32- o t calling for packages. A I did. 

Didn =rou L s1,1 AT , hat was L. e con'/ Issa c 

...,c,. ith Jcsn i.,2 refc:Tw , u 'the packages ined.iatei. after 



raining question? A 1 don't think I did. 

Didn't.. you testify 

minutes•  and .the  ',1'rou, walked 

.issidn?' A 1 

brougL 

Well,.Wly were you 

'ten .minutes had pas 

d asked. his per—

thin thosc. 

suspicious e,b3L 

carry them to my house where I was 

u. just .es.tify u were suspicious 

the packages? A He said he. wou 

hav. 

Did. you expect At in for -those 

after left the elevated station? 

What 1T; it that arouse suspiciom? 

ic:a I think L J.s isen ansWeri 

wityis 



could not state what aroused 

iiicix whethe you 

A I 1d not ask his 

and he saiJ 

f5 1r 12 o'c1ock ;Tou'testifi.e. 

cl pke mep-robabl 

s stcre is 

the morning.. 



Morse waS Al here, 

lavc• a conversation wLt Jackson .in 

not called for the goods. - . 

ny he .does no+. 0,11  

been detained. in 125th ztreet 

you were satsfied 

ou went back lnto-.iour 

walked out? 



..Y.'rest? A 

7ainbe 

1He'41-1,-,. 

was 'once in J.i:? 

.1.1 ever sai hii -

Officer Mali arou me into that 

-le in subSequent 

vL-a f:com.your father's place? A I don 

wttnW±1i16 Ao 



appears 

u:6 an hour an 0. aLai you came back Z.0 

...Toa2And Jackson were 

on. abou 

4 chair, 1eanin back. Him aTd Prances  Aragon were 

I laid on the :couch: and fell asleep. 

wok€1 you? A L.L1 le iViorse woke 7 

:Leers- -catie in? A Pr °limb"! 

When Willi 

knew :'cu were 



and ti. tinie that the off.ieerz: 

:ix-Altes? :A Yes. 

jra3h7ion one, about the 

att and 

t ID' anc:1 Detective Bure,t:w, 

.i.ou were ear Teen 

were arrest 

as arreEr 

fiat W 

thedeer arid 



The qu,stion 

t Will carricc. 



you say Jackson told youthere were silks and 

c;ists? A He said he thou! 

th padka, 

_round theze,. 

qageu ewe,. and we 

anoh D€.teoi--e Bureau. 



t—Qm cryinc„. 

ret Devem 

hen you vie -L 

c:n& M,.Geo 

said, "1 taught ho 



•Q You mean'-showed ther,rt 

NM KAMINSKY: 

7;oo',Der said 

, in the  

1,fle r. or-. t wart yr, 

e oursel-Fec He told 

tell us-uninterrupte 

what was done in spoke. and what was said,. 

Captain Coope„. and. Sergeal 

chair and he said, 

about tile thin?, "Or 

jd "There is no need cf 

sta ement! 



statement-. 

As you entered the room you •stated thá.t 

up frcrn e ,chair. and swUnEhi.s arms se Teal 

Did Sergeant 

.J.)ur eau as 

214 West 

ar oueStions p 

rhetht. 

amwered . that 

21.4 est 133rd. street. 

you ;3aVe continuously. 

11,.andh 

ranch Detective 

ad&recI qu 



-ou remerlber .signf 

I don't reme1.11-) 

vciu rPrpr 

) you reriem :921 :C 

And do you reme ler 

You say ninete 

where- yOu were 

you rememb„r your, • .ans-ofe)? , "United States.'? 

u erne r a clues t 

q. d do. you remer-ie'p avenUe,. 

change. yr.' 



iLR.poT17,TTE:. He has •already stated in  the Fourth • 

Branch Detective Bureau he gave• both addxesses1 ...before he 

,uestiOn wi 

our signature 

(Paper thal-ked'Peopi Khilof.t4, n evidence.) 

ans'werc etest10 of +1e 

police clerk hth ave9Te, or what-

1 livinf- for. five mon Deyon woman? 

that the place you lived in and slept 

you leave :Zabjr 



3.84 
Q. So when you told them you lived at .that address. with your 

father for two yekrs you told a falsehood 

whether I did or not. 

Q Did you have a conversation with him? A I did. 

k you where you lived? A 

did and also told him 214 West' 133rd street 

from 'that supposed statement for the reason there a.ppears;ont 

that statement no questiOn asked by Captain Cooper oft1is 

dfendnt. It is simply a c-oinplete statement as Captain 

Cooper says that he wrote up. 

THB COURT : Objection overruled. The District At-

torney may ask the question. 
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And that you hired' the rooi from William Morse? A 'Yes. 

Q That is correct? A Yes.. 

Q That you were paying for it 2.5O a week? 

Q Now, as a matter of fact were you paying Morse any -re t- in 

hat apartment in 133rd street'?, A I id him two dollars.. 

Q When? A Every week, pretty near. 
- , 

Q, How long before your arrest was it you paid him ,the last • 

two .dollars ? A I think it was on a Friday or Saturday night 

that I gave it to hi 

hat. waS one day prior to your arrest;..or two aay. 

A Yes, sir. 

Q, id you tell. Captain Cooper that Jackson told you that he 

did the jo.b.on 22nd street? A No,sir. 

Q Did you mention Jackson to Captain Cooper at all? "A I did. 

. Q. Did yo u tell Captain COoper that Jackson asked you o-

b.wlp car(ry up thepackages? A I did. 
. 

Q Di,d you tell 'Captain Cooper that the packages were in a 

house at eventh avenue -A I did no 

'Q, What •did you say about the location of the packages when; 

you found- them, when you first- saw the packages'? A I first 

saw the packages at 22nd street and ixth avenue. 

Q .Did. you tell Captain Cooper that Jackson arranged with the 

receivers on the saturday prior to your arretforthem to come 

Q, D 

hat Monday? A I did no 

d: you. mention anything to Ca.* taiti Cooper about the 
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receivers? A I did not. 

Q Did you state to Captain Cooper that on the 7th day of- ' 

January you were with Jackrion A sir.. 

Q And that you ww&nt to a loft on west- 25th: street betweem 

Sixth and seventh avenue? v A I did riot, 

Q .When you answered the question to Captain cooper as to .your 

residence, vas it after or before Captain Cooper as to. your resi-

dence, was it after or .before Captain. cooper stiuck you, as you 

allege? A could not quite rnember. 

Q. When  you Offswered your 41,ues ti on to Captain Cooper. as to 

your residence at Eighth avenue did Captain Cooper note it down, 

on a piece of paper? A I don't know whether he di d- or not. 

.didn t see him write. 

When did you, e Captain Cooper write'? A saw him when . - 

he told me stand close to the wall. sat at V his desk 

and wrote t s statement. 

Q Did you, have a conversation -with him as lie was writing 

down the statement. A d t think I d 

Q, Did Captain Cooper read to you the statement? A He did 

not. 

Q Did. he show you the statement? A. He showed it to me. 

Q Did you read -the statement? A I did not. 

Q. id y-ou sign the statement'? A I did. 

_Q Did he strike y u before you signed the statement?' A 

Why did you sign the statement. A He told me to sign it 
,„ 

Uth 
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Q Is that the best reason. y Ai can give? A Yes  because he 

said, "That statement wcyuld you out. 

Q Captain Co.oper asked you to tell the truth, didn't he? 

A He did, 

Q, Captain.. Cooper wanted you . o tell the truth, is that 

right? A He did. 

Q, Captain Cooper questioned you and asked ou to ive him 

the infor lati,on such as you have in _regard to his thing, •didn't 

he  A NA,sir . He ask 0. me "What affair di d. yo have wi ih it?" 

expgained to him about Al and the packages. 

:Did you believe that Captain Cooper wanted to fasten this 

burg]ary on. you? A I don't think so. 

Q, Did yo u believe at the time that You signed that state-; 

Merit that  Captain Cooper wanted to fasten that larceny on you? 

don't think so, 

Q What Were your feelings towards Captain Cooper at the time 

he asked you to sign and you signed it? A I can't exactly d s- . 

cribe my feelings •towatds 

Q 'were you in fear of h' A was. 

Q, And when you were in fear of him di d 'yo u. believe. ..that. he 

Wanted. fasten this 'burglary n you? • 

Fp LIETTE: 

THE. COURT: 

abject to  that apr already answered. 

said. he id no 

Did Captain Cooper read to you any part of this statement? 

A He did no 



Did Captain Cooper tell you that he put down in the 8iá te 

iothing at all about your ilersonal concern with the 

told. me that he put in that paper that I helped carry the 

That was the struth, wasn't it? A It. was, 

Now, when. you entered- the Police Patrol wagon on your 

testified that Officer Tierney 

l the truth you are holding 

Q Didyou ask Gi,ficer Tierney "how much you wee to get f 

this? A. I did .no 

Q Did you raise your right-hand and.. gtate "Never again"? 

raised my right-hand and said "I- have told th 

A- Naturally I "would. 

as a,rgumenteitive. 

THE COURT: well, I will 1 

Q You raised your. right-hand to emphasize you were swearing, . 

God that. you•were-riol; conce-rne 



tive. 

Q Did you tell Officer Tierney .You signed a false con--

fession? A sir. 

Q Did you tell any .one in the 

4 false confession? A I did not. 

.Did you a'Sk any one in the  patrol wagon: ler. that . 

Would debar you fi-om..your examinatior..foy 

A I did. 

Q, 'How old were" you-a ut (1-4. 

189 

viagon that you, signed 

the °lice force 

A• Twenty 

When is you' next birthday? A 21s of •Novethber. 

Of this zi-ear A Yes, • sir. 

Q You 'testified that you were .4.-4'oing to take or prepare 

yourself to take a patrolman's examination in June of this year? 

A Yes, sir. 

Q, you kTriow that you,a,re not eligible to. take that 

examinaktion until you are uwentl-dne A I figured. that I would 

not a s s the first time.' 

Q That is why o u would take t ? A Ygs sir, and I have 

intentions of go ing...t . school are br it first. 

Q Don't you know as ratter of fact that they, will .n t 

give you an application: bia,-,uz 'iVil Service Commission 

until you are twenty-one years o age? A aon.' t know .tha 

Q Did., anybody tell-irr, ca4 v3 L.:-,;, a -' oilman 

until-,.; prissecr your twenty T ,i.rs.... "rdr.th l'r? A No, sir.  

Did anybody tell rou you had. to. be 'voting citizen, before 

co 1.1 d cpipe a pa 0 n A No, 

MOM 

1' 



-',Q • And don t .yo:u.know you are 

said before I Was go in 

mination. 

Q Did•yo u have int Q-1* tak,ing that exam.,ination June 

took.t. in June. e.,t that.. 

;7-e-rE:) int, end4ng.. to take an axaroina.- • 

t'he worldas this Al?. A The:14!e. 

Q Isn't it a fact that •t1aee: is no such person that you sav,-

SeVenth avenue and 2Tha ri.'? A. I did see h 

Ivere. frie 111. 

saw himin s tourt room several days ago 

you testi;fi uontinuousli viatched Jackson 

u ask ja-oksbn to find Al for you/ A.. T 



YO.C1. were on 'bail? A I was.• 

Q, Did ougo to .that._Athletic Club and a 

you .there Al was? A Did I go ther e aria- ask" them? 

Q. Yes T. A .1: di that they knew where 'he was 

Q Yetyou.knewtiiat Al cani into that Athletic ,Club continu-

ously? y continuously. 

Q To .watch Jackson A He dicl not train always 

-hinkit vas necessary for 

thatAthletic .Club toyrtain.Wherè 

"fhirlk anybody knew him there.. 

e your story.. that it would b 

and eventh avenue 

around there. 

But you made no .-,-.12for to locate him in: the Dla 
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Did anybody. tell you that knew of your arrest? A No.. 

Leitman., haven't ybuen posing as a.colored boy? A No. 

Q, You knoyT . a young lady who Se •name isMiss 'Davis? A I d no 

She is a .stenographer in one of the downtown. buildings? 

A I . 

Q, Haven't you kept company with Miss Da-viEV?•A I haire not. 

Q. Did you tell Captain. Gooper that Jackson was a roomma e 

jOUTS7 A I did riot. • 

Now, don't answer this ouestion till his Honor has ruled 

on. u are out .on a one thousand doLl r cash bail? am. 

Who put up the. cash _bail,. if you know?. A L:heard that m 

relatives 

my father. 

Q Put up a thousand, dollars cash bail? A Yes, -sir. 

Q Did you have a. conversation with the receivers in. the 

Foltr h Branch Detective Bureau. A I did 

Q. Did yo u have a o aver sa t ion wi th them in. the Fa tr o 3. wag on 

after you left the Fotrth Branch? A I did not. 

Didn't they a.sk roJ to st nd pat ana retract your 

esion? No , beeaue they we.  _tting in the front o that 

22o wagtin and I ras t, ing t he rear end. with 01Z c( 

Ti oey  ansi with tihe ioise that the automobile. -made y()?_2 

nu t 3.-1ar Word tha patrol wagon, unlesr..-,yu 

ye le.d., I c tainly x not 
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You told the truth -"/Captain Cooper, didn't you? A I ,did. 

And he to la he 11 help you? A Yes. 

Q And when you walked out  of his room and shortly thereafter 

3nteied the patrol wagon, 'you said to Officek Tierney, "Well, 

will take my medicine never again?" A I didn't say .that 

to him. 

KARIINSICY: That is all. 

BY YR.. FOTIRTTE: ' 

ve yo u be en lo akin r Roy Morse? A I have. 

.Have you been e, 12.2,Q) . to locate him? • A No, sir, I heard 

e was. Supposed to run-on o of -town meet today. 

On -an athletic -meet? A Yes. 

•Q Did you look fOr .him this morning on your way down tO 

•CQui't? A Yes. 

With a subpoena for him. A I •did. 

111 Have you asCer-Lined *nether or not William Morse is- in 

town?, A I tried to find him., and the 'best I knew he would not 

be in .until Saturday. 

Q Now, you testified that you were struck in, tbe Fourth 

Branch .Detective • Bur eauCaptain 'Cooper? A Yes, sir. 

Q, On being .asked by the District Attorney if you were struck 

•befo:: .you, signed that eta teyLe n 

He struck me before I signed the  paper, yes. 

Q He did strike to just immediate ly -befor.e? A Yes. 

when he asked you, to otp..n tha t -paper •after he 

believe you answered "No"? 



did he strike you then? A 

Wer e these paPkages wrapped or 

they have  wrapping .paper around them? 

• Q All of them?. A Y 

Was there a.ny. o -ne ' of, those packages 

f a . sample. cases? A I think one. 

Who carried that? .A Jackson, 

MR. FOT,TJiT?: That is all. 

BY NE TAIIINSKY: 

r how long have you been identified with the 

Boy Scout movement •A gi4J.t. a number 

Q, What troUp do -,:tre u- b.elong .to? A 

e 'you a uniform? A I: have. 

t is you' rank? A Commissary, uncommissioned offi-

ast time you attended a scout ineeting? 



And you are how old? A 

EXAMINATION BY ER . FOLLETTE: 

Cohan,,0„ -what is your business ?A Examining and sponging 

and finishing cloths 

Q, How long haVe you been in that business? A About tweny-

f rny recollection about three 

don't .know exactly.. 

yo u 'know other .peOple who know him? A No, I 

he Tour employ _co ntinu9u.sly foraperiod 

as you know h.m n you state your opiniorf 



TIE COURT: That is not allowable. 

• you may ask him. • 

BY THE 'COURT: 

Q, •In* your e.stablisi-ment you employ a con 

of People, 

.Q, And I take it that some of those peopl 

know the .def dant wh6 is on trial? A Y 

Q And of course you know the . people whom 

Q And they are people who know the young 

know other people who know him 

and truthfulness among the people whop. yo u know, who also know 

him9 A Well, as fr s I know, your Honor, he was 'always looked 

upon, and we  always bo.nsidered im a straightforward honest 
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• Q You have testified_ that Leitrtan might. have left your. 

employment two Or. 'three or. four year s ago? A . Yes  sir ,• amg 

not positive. 

.Q Have you seen- him since, he left your -eMployment? A No., 

don't. think Ihave; pess'ib1y once. If. I have, I can't recall 

74. * 

Q So for the past four years you know of your own personal 

knowledge nothing at all about the character of Leitman A What-

ever length of time he has been away from don't know. 

Q That .SOmew-heres .around three or four years? A Whatever 

• time d t 

Q He vas. .of about fifteen or sixteen when he left 

you, is that right? A. He was older, 'because we employed him as 

.a :driver at times on the wagon, and we wOuld not let a- boy of  

• sixteen goon the truck I don' t 

vs it three or four years ago that you lost track. of 11.` 

A It may have been only two or two  and a half years, three. 

Q But during the period since he ]eft y u, you have heard 

nothing of him? A No, not to my knowledge. 

Q. And. mu have not, • discussed him with anybody? A Yes. 

0 And you have heard no opinion as his honesty 0' integ-

.1. "J A No,, sir. 

MR. KAMINSKY: That I s  al 1.• 

J A C. OB BA N G-TQ IT, (1327 Hoe avenue , Bronx) a 

witness aJLledcn he1f of the Peoi5le, testified as follows: 

111101111112,4 



DIRECT EXAMINATION BY 11.11.. FOUPTTE: 

How long have you know the def endant Leitma,n? A I know hi 

Do you know what the reputa:tion of- the def endant is for 

and honesty_ and veracity „among- those whom yoU. know and who 

his reputation good or b 

Q. -An older :brothe.r? A 

QDId you ever • E4o out .'irkrith 1,Qi.trrisan? A His brother. works.. 

When was the 24et time prio 

that u saw him per sonally, A 

week before, or maybe less. 

know --,ther e he 11v-ed 



Q Did 'you .know. with whom he  associated at that titne? A No. 

'd- you know what he wa.s working a 

4 What? A In his fathe 

Q Did you know with whom kept company, at that time? A No. 

Q' You said you probably kn w some people that know him also?. 

.Q I'M°. are those people. that know h 

ri by the name: of Mr. Hirschberg; that knp-ws h' 

Q Did you etrer discuss with Mr. %Hirschberg. 

in the neighborhood 

.and veracity 'and general qualifications 

d truthful and_- veracious. A 

Thither s store, and: I used to give his father orders and. the .13 y. 

used to bring t u u my store, and I used to take it home. 

And beca,use. he never stole anything froin you you think he 

our general knowledge 

delivered. some pa,cka 



• any time during his life is in your opinion, hones 

WIIIIAM..HLESC.HBE R G, 26'72 Eighth. avenue )a, -watness 

being f t duly sworn, 

tified as follows: 

'DIRECT EXAMINATION BY 1`1R-. FOLIET TE: 

.Q Mr. •Hirscbberg.• what is your business? A Five-and 

Do you know tTle def dant? A 'Yes., sir. 

Q, • _Under .what nar.ne: d'o.you know him? A ar 

Q, How long. have you known him?7 A.Well, a 

Do you know other people who' k.now 

busy man in my store. 

in the neighborhood there. 

u know. thro.ugh Arrhom the young man who is now being' 

his. I think his father is con-

ducting a business there in tb_at neighborhood, so I an supposed 

to knovir.him. They are business, people, his par 4nt,s,. 
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;BY R. pcairsTTE: 

A Do you know business people who know him?. A Well, yes, 

a couple of men around here I seen hat know him. 

Q: Do you know what the reputation of this defendant is for 
•• 

tit) th, veracity aid honesty among those who know' him, and whom 

u.also know Well, as fa' as I know about this def endan 

I know he was WO rking. 

Q, Do you know what his yeiputation is for truth and honesty: 

and veracity? 

na ray t Imes 

Well, know him 'a s • an honest boy. In fac 

took - him in my store to help- me. 

Q He is working for you? A No,not working, sometimes 

evening when my help is off I call him to. take awa..y orders for 

and collect some money? Sundays too. 

Do yo u -know what his reputation is fortruthfulness? 

yo u mean by truthfulness? A . For telli.ng.. the truth?. 

A Yes, I never had so much business dealings with him. 

Q Do you.. know what his reputation is among those whom you know? 

vie 1 yes, od honest boy, always working. 

Q. well  w:Lth regard to tru lifulness do. you know what his • 
• 

reputation is.? Ali right,. goo 

•OROSS RNA-MI:NATION  BY iR. WiaNSKY:, 
r-. • • 

v8to-re? A *.67.2 ighth avenue. 
.17c7 

You are a neighbor .bf Leitman? .A.. Yes sir. 

Do you knov Th.ether. eitman lives in thth„t neighborhood.? 

A.. Certainly I .do . 

_71#0110WW 



n Eighth avenue? A No, sir, they live now across the 

The store is around the 

nt in. to the store, I could get him there'. 

Q I am not asking you about that.Ip you know that Leit-

n lived with his father right along? A Yes. 

Q Don't you know as a matter of fact that he has been living 

five months past with colored folks? A Not that I know of.. 

(291 wept 142nd street) 

sworn on behalf of the defenda.nt, testified as follows: 

- DIRECT EXAMINATION BY :MR. FOLIETTEEI 

Q What is your business Mr.. Jacobs? A; Butchei- business 

How long in the butcher. -business 

You are in business for 

Do yo u4know the def endant Harry Ieitman 

block know !him. 

CL Do you know other people who know him? Yes, Hirschberg 

the reputation. of thi 



_ 

honesty, among. those whom 

-47;47.4TAAWWW.7;--77--

is. regarded by people Who know him 

you know what it is to tell the truth? A I tell the 

t do people say about Leitman telling 

MR. KAMINSKY: It is conceded he will testify that i 

CROSS EXAMINATION BY MR 

Leitman, s father_ patronizes 

Q,• Where did Leitman live? A In the same' ?lock what I 

Q, With his father A He has got a store in the same blocks 

Q Do you knoviwhere this boy the def endant lived 



testified as  follows: 

DIRECT EXAMINATION BY ROLI,HT 

Q What is yo.ur business?_. A IThole sale butcher business. 

u known him?. A ± know him f r 

• Do you know other people i,vho .k.nOw him? 

Do u know what his rePutaticin is among those who know 

u know? A .Good ch:Ira.cter.. 

As to his truth, honesty and veracity? 

and a good boy. 

Do you know what his reputation 

under.stand'what hi S reputation. is with reference., 

KAMINSKY: It is conceded the answer • of the 

CROSS EXAMIN.A.T.I ON BY lea. KA.MINSKY: 

Q, You:are a wholesale butcher? A Yes 

What business is-Leitmani.s father in.. A Vegetable business. 



And the Same as  to honesty? •A Yes. .

• :MR . WINSKY' 

you know what .business leitman's father is 

Are you dealing with' Leitman' s father? A -Yes, sir.. 

He is your. custonier. A He is not my customer, 

Do you know where the boy lives? A He 

las been -living with his father righ:t along 

,yo u sure about that? .A Yes, sir, 

116R. KAMINSKY: That is all. 

r the dismissal of •the indictment as to count No .1, 

upán the ground.-tha,t there is no evidence showing that 

this .dei'ennt b premises occupied by 

BlUmenkrone & Ehrlanger. also renew my motion for the 

tie indictment as tp count Nq.. 2, upon the 

ground that -here isno evidence to show that this defendant 



took any goads from the premises 

I also renew my motion to disMiss count tbree, on the 

ground that there is no evidence to show that when any 

goods camp into the possession othis defendant they came 

T13E COURT,: 

in., he Court takes a recess Unt4 l0:3Q 

rch 30th, 1916, ter first duly 
admonishabcordance

 With law. 

The Court .charges the jury. 

The, jury retire, . 
The 'jury return and render a verdict Of guilty of  

receiving.stoIen goods, knowing the same t.o have beem. 

stolen4) 
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